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Sadr`aj

Uvodnik

Natjecanja – za ili protiv? Ta vje~na tema do{la je i na stranice
Gitare. Ve} u pro{lom broju Maroje Br~i} javio se ~lankom o
natjecanjima, a u ovom broju, uz ~lanak Sr|ana Bulata koji je

posve}en toj temi, i talijanski gitarist me|unarodne reputacije, a sad ve} mo`emo
re}i i ~est hrvatski gost, Lorenzo Micheli, u opse`nom razgovoru s Moranom
Pe{uti} diskutira, izme|u ostalog, i o natjecanjima. Xhevdet Sahatxhija nastavlja
temu o tipolo{koj psihologiji i ve} najavljuje nastavak za sljede}i broj. U
Hrvatskoj su se protekle sezone dogodila dva nova gitaristi~ka natjecanja, a jedno
od njih bilo je dijelom prvoga Zagreba~kog gitarskog festivala kojim su spekta-
kularno zapo~ela ovogodi{nja gitarska doga|anja u glavnom gradu. I o tome
izvje{}ujemo. Pi{emo i o novim Cantusovim izdanjima hrvatske glazbe za gitaru.
Autor Me|imurske suite, skladbe kojom je zapo~elo intenzivno hrvatsko skla-
danje za gitaru, Miroslav Mileti} ove godine u dobrom zdravlju slavi devedeseti
ro|endan! Prilika je to da se, uz ~lanak o njemu, sastavi i nemali popis njegovih
skladbi za gitaru. Sr|an Bulat, koji se posljednjih godina bavio gotovo isklju~ivo
hrvatskom gitarskom glazbom, napisao je mali esej o Me|imurskoj suiti, a u
sljede}im brojevima mo}i }ete pro~itati njegove tekstove o nekim drugim hrvat-
skim skladbama. Glazbeni prilog donosi tri etide Melite Ivkovi}.

István Römer



LORENZO Micheli
u razgovoru s Moranom Pe{uti}

I
ako mu je tek ~etrdeset godina, talijanski gitarist rodom
iz Milana, gdje i danas `ivi, Lorenzo Micheli ve} je
odr`ao osamstotinjak koncerata u Europi (dvaput je

nastupio i u Zagrebu, u ciklusu Guitarra viva – 2001. i 2014.),
u obje Amerike, Africi i Aziji. Zanimaju ga svi glazbeni
stilovi, svira i ranu glazbu, rado svira u raznim komornim
sastavima, ostvario je {esnaest iznimno zanimljivih disko-
grafskih izdanja, vrlo je aktivan urednik notnih izdanja, vodi
majstorske te~ajeve u Europi i Americi, ~esto ga pozivaju u
internacionalne `irije…

U razgovoru {to smo vodili prilikom njegova zadnjeg posjeta
Zagrebu gdje je bio ~lan ocjenjiva~kog suda na Hrvatskom
natjecanju mladih glazbenih umjetnika Papandopulo, re}i }e
nam kako je to sve ostvario.

• Uvijek je problem predstaviti umjetnika kao {to ste Vi, s
tako raznovrsnim interesima ne samo za umjetnost ve} i za
sve {to je doti~e i oblikuje, a izbje}i kronolo{ki pristup. No
kronologija nam najbolje daje uvid u Va{e `elje, nagnu}a i
te`nje koje su zacijelo bile druga~ije na po~etku Va{eg
umjetni~kog puta nego {to su sada, pa nam, molim Vas,
opi{ite kako ste po~eli svirati gitaru.

Kod ku}e smo imali gitaru jer ju je otac povremeno svirao.
Nije me uop}e zanimala, dok je jednog dana kao jedanaesto-
godi{njak nisam uzeo u ruke i shvatio koliko volim osje}aj
`ica pod prstima. Samostalno sam po~eo ista`ivati note, bio
sam ve} pomalo upoznat s ljestvicama. Nisam shva}ao {to su
akordi, ali sam mogao prona}i melodije na instrumentu. Brzo
sam napredovao i shvatio da mi se jako svi|a te sam tako
po~eo i slu`beno u~iti gitaru.

• [to se dalje doga|alo?

To je poprili~no tradicionalna i nezanimljiva pri~a. Poha|ao
sam glazbenu {kolu u Milanu i deset godina u~io kod Paole
Coppi. Ona me podu~avala od mojih po~etaka pa do diplome.
Istovremeno sam po~etkom devedesetih imao satove s Frédé-
ricom Ziganteom, a poslije sam u Baselu studirao kod Oscara
Ghiglie. Ali, gitara mi nije bila glavni studij. Na Sveu~ili{tu u
Milanu studirao sam gr~ki i latinski, a poslije sam se potpuno
posvetio glazbi i gitari.

• Svirali ste i teorbu.

Teorbu sam po~eo kasnije svirati, prije otprilike petnaest
godina. Bio sam svjestan da ima toliko toga {to ne znam o

ranoj glazbi i {to bih htio nau~iti, a posebno me zanimala
literatura barokne gitare. Moj susjed i jako dobri prijatelj
Massimo Lonardi jedan je od najboljih talijanskih lutnjista te
sam ga zamolio da mi dr`i satove. Htio sam bolje razumjeti
stil i na~in na koji se izvodi ta glazba. Rekao mi je da kupim
instrument pa }emo zajedno svirati. Iako sam mislio da se
{ali, u~inio sam tako te kupio teorbu, koja mi se kao {ko-
lovanom gitaristu ~inila najlak{om svladati budu}i da je svi-
ranje lijevom rukom jednako, a desnom vrlo sli~no sviranju
gitare. Me|utim, pokazalo se da sam imao krivo. Nije bilo
jednostavno. Ve} pri samom uga|anju instrumenta nai{ao
sam na pote{ko}e. Kada sam do{ao Massimu da me nau~i
svirati, umjesto lekcije stavio je note pred mene i rekao:
"Svirajmo!" To mi je bilo najtraumati~nije u~eni~ko iskustvo,
ali se pokazalo da je bio u pravu jer sam gotovo u jednom
danu nau~io pravilno dr`ati instrument i svirati ga. U slje-
de}im susretima nau~io sam ~itati tabulature, svirati continuo
i vladati instrumentom. Moja suradnja s Massimom nije
zavr{ila podukom teorbe. Zajedno smo ~esto svirali, sura|i-
vali na projektima i snimali nosa~e zvuka. U to sam se vrije-
me zaista intenzivno bavio ranom glazbom. Nau~io sam svi-
rati i baroknu gitaru koju sam te`e svladao. Kao klasi~ni
gitarist trebate nokte – `elite li postati barokni gitarist, jako }e
vam smetati. Barokna gitara i teorba dobro se nadopunjuju i
na na{im koncertima rane glazbe sviram oba instrumenta.

• Mo`ete li nam ne{to re}i o svom drugom studiju za vrijeme
kojeg ste se bavili i irskom hagiografijom!?

Da, studirao sam gr~ki i latinski i u jednom sam se trenutku
okrenuo srednjovjekovnim studijima, a za zavr{nu disertaciju
odabrao sam temu koja je ve}ini ljudi dosadna – `ivot irskih
svetaca o kojima su pisali irski srednjovjekovni pisci koji su
`ivjeli u Italiji. Temi sam pristupio lingvisti~ki: usporedio
sam latinski jezik kojim su pisali irski autori sa srednjo-
vjekovnim latinskim. Ne bavim se vi{e time, no mnogo
pi{em i mislim da to mogu zahvaliti tom razdoblju svog
`ivota.

• O~igledno smatrate va`nim op}e obrazovanje, potrebu da
~ovjek pro{iri svoje znanje izvan granica same glazbe. ^ini
li Vam se da dana{nje mlade generacije pokazuju premalo
interesa prema {irem spektru znanja?

Glazbenik ima obrazovnu ulogu u dru{tvu: trebao bi drugima
prenijeti ljepotu i pokazati bogatstvo glazbe kako bi ljudi
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prihvatili tu ljepotu kao dio svog `ivota i tako ga pobolj{ali.
To mo`e{ ~initi jedino ako poznaje{ sve nijanse ljudskog
duha kroz sve oblike njegova izra`avanja. Treba dakle dobro
poznavati umjetnost, arhitekturu, ali i politiku, povijest i
antropologiju.

Postoji generacija mladih svira~a koji misle da jedino {to
moraju znati jest znati svirati. U nekom trenutku to ne}e biti
dovoljno. Mora{ biti sposoban komunicirati i djelovati s dru-
gim ljudima, ima{ socijalnu i moralnu odgovornost. @eli{ li da
ljudi razumiju tvoju glazbu, mora{ i ti razumjeti njih, mora te
zanimati na~in kako misle, ono {to rade... A biti zainteresiran
za ono {to rade zna~i ~itati knjige, novine i slu{ati tu|a mi-
{ljenja. Osim toga, sve su umjetnosti povezane i imaju sli~nu
problematiku izra`avanja tako da mislim da je te{ko biti dobar
muzi~ar ako ne razumije{ jezik drugih umjetnosti.

Pla{i me i to {to studenti imaju problem pismeno se izraziti.
Njihov je rje~nik ograni~en, imaju problema s gramatikom,
slaganjem re~enica, a prije svega imaju problema s povezi-
vanjem vlastitih misli. Smatram da je uzrok tome to {to ne
~itaju.

• Govorite vi{e jezika.

Da, jezike bi trebalo dobro poznavati, pogotovo danas kad je
svijet puno povezaniji. U {koli sam u~io francuski, zatim sam
engleski nau~io "na cesti", odnosno putuju}i i susre}u}i ljude,

a {panjolski je sli~an talijanskom. @ao mi je {to ne znam bolje
njema~ki jer je u Europi velik dio glazbenika s njema~kog
govornog podru~ja, a i njema~ka literatura vrlo je bogata.

• Prvi ste Talijan koji je pobijedio na natjecanju Guitar
Foundation of America. Kakva su Va{a iskustva s natjeca-
njima? Jesu li Vam pomogla u gra|enju karijere?

I{ao sam po natjecanjima izme|u 1995. i 2000., ali nisam se
bavio samo time. Oti{ao sam na GFA jer sam pomislio da bi
mi to mogla biti jedina {ansa da vidim Ameriku. No pobijedio
sam, pa od tada svako malo idem u Ameriku (he-he). To mi je
natjecanje svakako pomoglo u smislu da mi je omogu}ilo
odre|enu vidljivost na gitaristi~koj karti. Omogu}ilo mi je i
to da kroz sedamdeset koncerata u pet mjeseci upoznam
mnogo kolega s kojima sam poslije sura|ivao ili jednostavno
samo izmjenjivao znanja i iskustva. Nisam se volio natjecati,
tako da ne gledam s nostalgijom na to razdoblje `ivota, ali
sam zahvalan na mnogim stvarima koje sam imao priliku
raditi upravo zbog natjecanja. No tako|er moram napomenu-
ti da sam tijekom godina upoznao divne gitariste s dobrim ka-
rijerama koji nisu i{li po natjecanjima. Stoga, iako se danas
mo`da ~ini da su natjecanja jedini na~in za mladog gitarista
da se probije, jo{ uvijek mislim da nisu jedini. Ako zaista vje-
ruje{ u ono {to radi{, ako ima{ ideje, ako gradi{ svoj put na
svoj na~in, u~init }e{ glazbu velikim dijelom svog `ivota us-
prkos tome {to nisi pobijedio na nekom velikom natjecanju.
Istina je da ponude za koncerte lak{e sti`u ako iza sebe ima{
pobjede na natjecanjima, me|utim ~injenica je da danas ima
mnogo natjecanja, a dobar dio gitarista koji su pobje|ivali na
njima jednostavno nestane sa scene jednom kad ta natje-
cateljska groznica pro|e. Dakle, mislim da natjecanja sva-
kako poma`u kratkoro~no, ali za pravu karijeru ~ovjek se
mora dalje razvijati kao glazbenik, u~iti, istra`ivati i prona}i
svoj put.

• Ovdje ste u Zagrebu kao ~lan ocjenjiva~kog suda na Hr-
vatskom natjecanju mladih glazbenih umjetnika Papando-
pulo. Kako Vam se natjecanja ~ine iz tog kuta gledanja?

S ove mi se strane ~ini ~ak i te`e. Kada se natje~e{, odgovoran
si samo za sebe. Tamo si da poka`e{ svoje znanje i sposobno-
sti i daje{ svoj maksimum. Katkada se ne sla`e{ s odlukom
`irija – govorim u svoje ime. Rekao bih da kao natjecatelj
nisam ba{ razumio da ~lanovi `irija zaista daju najbolje od
sebe prilikom ocjenjivanja te da su njihove odluke posljedica
dobrog promi{ljanja. Smatram da nema najboljeg svira~a,
ve} da postoje svira~i koji nam se vi{e ili manje svi|aju,
izvedba koja nam se svi|a vi{e ili manje, izbor programa...
Na mene vi{e utje~u stvari koje mi se svi|aju od onih koje mi
se ne svi|aju. Biti ~lan `irija za mene je vrlo te`ak zadatak i
velik je izazov donijeti pravu odluku.

Moji kolege ovdje na Papandopulovom natjecanju prepuni su
znanja i mudrosti i velik mi je u`itak s njima raspravljati o
pojedinim izvedbama i kvalitetama razli~itih svira~a. A onda
mora{ nekoga izostaviti – i to je te`ak dio.
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• Danas ima mnogo festivala i natjecanja. ^ini li Vam se
mo`da da natjecanja zbog svoje brojnosti i zbog tendencija
organizatora da se me|usobno pozivaju pomalo gube svr-
hu a festivali gube na kvaliteti? Uz to, sve vi{e ljudi osje}a
odre|ene nepravde (naravno ne svugdje) prilikom ocjenji-
vanja jer imaju osje}aj da ~lanovi `irija tako|er djeluju po
na~elu "ruka ruku mije". Kakva su Va{a iskustva?

Imao sam sre}u da su natjecanja na kojima sam bio ~lan `irija
bila ~ista u tom pitanju. Mislim da ~ak i kad se ~ini da netko
favorizira odre|ene svira~e to nije zato {to je taj netko nepo-
{ten, ve} jednostavno bira po svom ukusu. Tako|er, dogodi se
da si nekome profesor pet ili deset godina, i onda se godinama
poslije na|e{ u `iriju na natjecanju na kojem se natje~e. Ako
je bio dobar u~enik, taj je svira~ jednim dijelom ogledalo tebe
i normalno je da }e ti se vi{e svi|ati njegovo sviranje jer bi i ti
sam tako svirao. To te ne ~ini nepo{tenim, glazba nije egzakt-
na znanost, a do`ivljaj glazbe ovisi o preferencijama pojedin-
ca. Ono {to mi se ne svi|a jest to da ponekad vidim kako ljudi
organiziraju natjecanja upravo zbog toga {to ste spomenuli –
da pozovu kolege i sebi na taj na~in otvore put, a mislim da bi
svrha natjecanja trebala biti da pomogne mladim perspektiv-
nim svira~ima da se uzdignu u gitaristi~kom svijetu i, kona-
~no, da se svijet glazbe u~ini boljim.

• Poti~ete li svoje studente da idu na natjecanja?

Poti~em one za koje mislim da bi mogli imati koristi od
sudjelovanja na natjecanju. Naravno da poti~em one koji su
jako dobri i mogu pobijediti i za koje mislim da bi trebali
podijeliti svoju glazbu s publikom, no poti~em i one koji
mo`da jo{ nemaju velike {anse pobijediti, ali im je potrebno
iskustvo natjecanja. Biti ispred `irija na neki je na~in sli~no
kao biti u studiju ili ispred ogledala. Gleda{ u sebe i svaka
stvar koju radi{ mora imati smisla. Nema{ isprika i mora{ biti
potpuno uvjerljiv. Tako|er, nau~i{ da ne mo`e{ zadovoljiti
svih pet ili sedam ljudi, nitko na svijetu ne mo`e ugoditi
svima na isti na~in. Od pet ljudi njih ~etvero misli da si
genijalac, a jedan misli da si glup. Svatko ima svoju osobnost
i svoju percepciju stvari oko sebe. Ono {to ja do`ivljavam kao
kvalitetu, netko drugi mo`e do`ivjeti negativno. Pripremanje
za natjecanje na neki je na~in tra`enje kompromisa izme|u
svih elemenata koje ~ine sviranje, tra`enje dobrog balansa i
na~ina sviranja koji }e udovoljiti ukusima ve}ine. Mislim da
je to dobar trening za studente, jer kad ima{ profesora s kojim
radi{, ima{ povratne informacije samo od njega. Ta osoba
mo`e biti odli~an svira~, odli~an pedagog, ali je i dalje samo
jedna osoba. Kad radi{ s jednim studentom mjesecima ili
godinama, navikne{ se na njegovu osobnost i karakteristike i
po~ne{ graditi svoju pedago{ku strategiju oko njegovog na~i-
na sviranja. Na primjer, ako student voli produ`iti notu ili za-
ustaviti se nakon svaka ~etiri takta, u po~etku }e{ mu re}i da
to ne radi, no ako on to nastavi raditi, nakon nekoliko mjeseci
po~inje{ se navikavati na takav na~in sviranja, ~ak ti se
mo`da po~ne i svi|ati, i tra`i{ rje{enja tog problema, a ne vi{e
kako ga rije{iti. Natjecanje je {ok. Iza|e{ na pozornicu i svira{
kao {to uvijek svira{, a nekome se to mo`da ne svi|a. Zato
poti~em studente na natjecanja da steknu nova iskustva. Ne

radim to tako da do|em i ka`em da moraju i}i na to i to
natjecanje, nego im dajem informacije o zanimljivim natje-
canjima.

Natjecanja su korisna i zbog toga {to student pro{iruje reper-
toar. Kod Papandopulovog natjecanja svi|a mi se to {to ne
mo`e{ do}i i svirati {to god `eli{, nego postoje odre|eni
programski zahtjevi. Na`alost, na takva se natjecanja sve
manje ljudi prijavljuje jer danas ima mnogo natjecanja na
kojima je izbor programa slobodan, pa s istim programom
mogu i}i na vi{e natjecanja. U devedesetima su natjecanja bi-
la puno stro`a {to se ti~e repertoara. U prvom si krugu morao
svirati dvadeset i pet minuta, ali su petnaest minuta od toga
bile zadane kompozicije, a u finalu si morao svirati koncert.
Lak{e je ocjenjivati odnosno uspore|ivati svira~e kada po-
stoje zajedni~ki elementi. S druge strane, za svira~a, posebno
za studenta, odlazak na takva natjecanja dobar je na~in da
pro{iri repertoar. Zada{ li studentu neki rok do kojeg mora
nau~iti kompozicije, u~init }e to br`e nego bez roka, a neke
kompozicije mo`da nikada ne bi ni svirao da nisu bile zadane.

• Mo`ete li nam opisati sustav glazbenog {kolovanja u Italiji?

Malo je komplicirano objasniti jer se dosta promijenilo u
zadnjih nekoliko godina. Italija nije centralizirana dr`ava i
obrazovanje je podjednako raspore|eno u svim dijelovima
zemlje. To zna~i da nema razlike izme|u konzervatorija u
Rimu, Napulju ili Trstu. Svaka regija ima konzervatorij, neke
~ak i ~etiri, a imamo dvadeset regija. Stoga – imamo mnogo
konzervatorija. Oni su svi na visoko{kolskoj, odnosno sve-
u~ili{noj razini. Prije Bologne konzervatoriji su bili zadu`eni
za cjelokupno glazbeno obrazovanje, od samih po~etaka do
diplome. To zna~i da bi student cijelo svoje glazbeno obrazo-
vanje proveo kod jednog profesora, a to mo`e biti i dobro i
lo{e, ovisno o tome kakvog bi profesora dobio. Osim konzer-
vatorija bilo je i privatnih glazbenih {kola, a i srednje {kole
po~ele su otvarati glazbene programe. S Bolognom se sve
promijenilo. Konzervatoriji bi se trebali baviti samo zadnjim
stadijem obrazovanja, odnosno djelovati kao sveu~ili{te, sre-
dnje {kole trebale bi preuzeti glazbeno obrazovanje u dobi od
15 do 19 godina, ali to je sve jo{ u procesu, pa trenuta~no
imamo vrlo ~udan sustav gdje mnogi konzervatoriji jo{ uvi-
jek rade sve. Dosta je zamr{eno.

• Predajete na Conservatorio della Svizzera Italiana u Lu-
ganu ([vicarska). Radite li i negdje u Italiji?

Deset sam godina pou~avao u malom gradi}u Aosta u Alpa-
ma na granici s Francuskom. To je bila vrlo ljupka mala {kola
i s vremenom smo dobili jako dobar gitarski odjel. Kad sam
dobio posao u Luganu, prestao sam raditi u Aosti jer mi je to
bilo previ{e.

• Mo`ete li nam re}i ne{to o {koli u [vicarskoj?

Za razliku od Italije, [vicarska ima samo sedam ili osam
{kola s visokim glazbenim obrazovanjem. Lugano je jedina
takva ustanova u ju`nom dijelu [vicarske i tijekom proteklih
godina dosta su toga mijenjali. Upo{ljavali su jako dobre
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profesore za sve instrumente. Tamo radi i jedna hrvatska
profesorica – Monika Leskovar. Uprava {kole doista se trudi
da je u~ini {to boljom. Dosta pozornosti posve}uju skupnom
muziciranju i modernoj glazbi. Moja je klasa mje{avina [vi-
caraca, Talijana, Meksikanaca, Amerikanaca... [vicarska je
mala zemlja pa ima mnogo stranih studenata. I sâm sam stu-
dirao u [vicarskoj.

• Ispunjava li Vas rad sa studentima?

Volim podu~avati, i iz godine u godinu sve vi{e to volim. S
obzirom na to da u Luganu radim dva dana u tjednu, radim po
jedanaest, dvanaest sati u komadu, i svejedno to volim. Na
kraju radnog dana ne osje}am se potpuno iscrpljeno sa `eljom
da sam na nekom pustom otoku. Te{ko je re}i i{ta o podu~a-
vanju, a da ne zvu~i kao kli{ej. Ono je, izme|u ostalog, zaista
najbolji na~in za spoznaju o vlastitom sviranju. Kroz podu~a-
vanje otkriva{ i vlastite unutarnje procese prilikom vje`banja
i izvedbe. Vrlo je prosvjetljuju}e iskustvo, posebice ima{ li
sre}e da radi{ s dobrim studentima koji imaju veliku volju za
u~enjem.

• Tehni~ka spremnost ili iskonska muzikalnost? ^emu dajete
prednost?

(Ha-ha!) Preferiram tehniku u slu`bi glazbe. Muzikalnost je
prva stvar koju uo~im u ne~ijem sviranju, tek poslije primje-
}ujem tehni~ke detalje i probleme. Sa svojim studentima, na-
ravno, radim na pobolj{anju tehnike. Ne nu`no do izvan-
rednih tehni~kih mogu}nosti, ali barem dovoljno da student s
lako}om mo`e tehni~ki popratiti svoje glazbene ideje.

• Svirate u duu s Matteom Melom – SoloDuo. Kako je do{lo
do va{e suradnje?

Da, sviram u duu i moram re}i da mi je to najdra`i dio mog
glazbenog `ivota. Do na{e suradnje do{lo je sasvim slu~ajno.
Iako smo u Italiji `ivjeli relativno blizu, upoznali smo se tek
2000. godine, i to u Americi. Od po~etka smo se dobro slagali
te smo nakon dvije godine odlu~ili svirati zajedno. Od samog
je po~etka bilo nekako lagano, iako smo imali potpuno dru-
ga~iju glazbenu pozadinu, druga~ije tehnike, druga~iji ton.
Dijelili smo iste ideje o fraziranju, artikulaciji, koloritu, tako
da je bilo lijepo sura|ivati. Naporno smo radili, pogotovo tih
prvih nekoliko godina, i vrlo smo zadovoljni rezultatom.
Sviranje u duu, komorno muziciranje op}enito, zapravo je
sli~no podu~avanju. U komornom muziciranju postavlja{ si
mnogo pitanja vezana uz fraziranje, artikulaciju, dinamiku,
glazbene izbore... U gitarskom duu ~ini{ to jo{ i vi{e jer
svirate isti instrument i imate iste probleme, pa u sviranju
onog drugog zapa`a{ ono {to u svom sviranju i ne primijeti{
jer si prezauzet. Kada svira{ sam mnogo toga ne primje}uje{,
ali u duu vidi{ odraz sebe u drugoj osobi i tvoja razina
shva}anja se pobolj{a te po~ne{ primje}ivati i shva}ati ono
{to prije nisi. Ne mogu tvrditi sviram li bolje ili lo{ije, ali
sigurno mogu re}i da se, otkako sviram u duu, moje sviranje
promijenilo kao {to se nikada do tada nije promijenilo. Mo-
gao sam vidjeti svoje sviranje na druga~iji na~in i primijeniti
nau~eno na svoje solisti~ko sviranje. Sviramo zajedno trina-

est godina i snimili smo dvanaest nosa~a zvuka. Radili smo
razli~ite projekte: po~eli smo kvartetima Françoisa de Fosse
za dvije gitare, violinu i violon~elo, zatim smo snimili glazbu
za dvije gitare Antoinea de Lhoyera, Ferdinanda Rebaya,
Castelnuova-Tedesca, glazbu 19. stolje}a, glazbu 20. sto-
lje}a, dvostruki album Giulianijeve komorne glazbe. Radili
smo i projekte rane glazbe jer Matteo tako|er svira baroknu
gitaru, i tako dalje, popis je dosadan. Radili smo mnoge stvari
zajedno, razvijali smo se zajedno, i ono {to je bitno slagali
smo se o tome {to bismo trebali svirati tako da nam je sasvim
prirodno dolazilo {to i kako treba dalje. Lijepo je i to da ne
mora{ putovati sam, posebice kad se dobro sla`e{ s drugom
osobom. To je za mene bila velika pozitivna promjena. Nakon
pobjede na GFA-u bio sam na turneji mjesecima, mijenjao
gradove gotovo svaki dan. Na kraju turneje bio sam poprili~no
istro{en tom kontinuiranom samo}om i brojem koncerata.
Ina~e nemam problema biti sam. Nisam sociopat niti mizan-
trop (he-he), vrlo se dobro osje}am kad sam sâm ~ak i danima,
uvijek imam ne{to raditi. No potkraj turneje bilo mi je poprili-
~no te{ko prona}i volju i motivaciju za ponovni izlazak na po-
zornicu svake ili svake druge ve~eri, tako da mi je duo bio veli-
ka promjena i iz ljudskih odnosno socijalnih razloga. ^esto
smo sura|ivali i s drugim komornim ansamblima pa smo stal-
no bili okru`eni ljudima, {to mi je bilo jako lijepo.

• Obojica svirate na gitarama Roberta de Mirande. Je li
va`no da glazbenici u ansamblu sviraju na instrumentima
istoga graditelja?

Mislili smo da to nije bitno, ali sada mislimo da jest. Ne-
vjerojatno je koliko si puta siguran u ne{to i onda s vremenom
shvati{ da si bio u zabludi. U po~etku smo svirali na razli~itim
instrumentima. Zapravo, dosta smo dugo svirali ne samo na
instrumentima razli~itih graditelja ve} i na druga~ijim drvima
(smreka, cedar) i isprobavali razli~ite kombinacije. Otkako
obojica imamo smreke Roberta de Mirande iz Milana, shva-
tili smo da puno bolje sviramo, mje{avina zvuka je puno bo-
lja. U po~etku smo mislili da je zanimljivije imati razli~ite
gitare jer }emo imati vi{e mogu}nosti, ali sada mogu re}i da
to nije istina, barem ne za mene.

• Za{to ste odabrali gitare upravo toga graditelja?

U Italiji je oduvijek bilo mnogo graditelja svih instrumenata.
Ta se tradicija nikada nije prekinula, zato je u usporedbi s os-
talim zemljama prosjek kvalitete uvijek bio izvrstan. Od sre-
dine 20. stolje}a, a pogotovo danas, imamo vojsku mladih
izvrsnih graditelja. Svi se vi{e-manje dr`e tradicionalnog na-
~ina gradnje gitare. Rijetko }ete u Italiji vidjeti da netko
eksperimentira. De Miranda jedan je od poznatijih i vrlo je ta-
lentiran. Slijedi instinkt i istra`uje. Sviram njegove gitare ve}
petnaest godina i vrlo sam zadovoljan. Od poznatijih gra-
ditelja spomenuo bih jo{ i Locatta iz Torina, Marija Rosazzu
iz Rima i Andreu Tacchija koji je jako poznati u Americi i
Japanu. U Milanu postoji poznata i stara {kola za graditelje i
oni su je svi poha|ali.
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• Kao {to smo ve} spomenuli snimili ste mnogo kompaktnih
plo~a. Jedna od prvih bila je posve}ena glazbi Marija
Castelnuova-Tedesca ~iju glazbu ~esto i rado svirate. [to
Vas inspirira u njegovoj glazbi?

Poku{at }u odgovoriti na to pitanje, a da ne zvu~im pateti~no i
sentimentalno. Moja ljubav prema Tedescu se`e dalje od
ljubavi prema njegovoj glazbi. Osje}am sli~nost s njegovim
`ivotom i obrazovanjem, bliskost humanisti~koj ideji u kojoj
kompozitor, glazbenik, intelektualac, ima {iroko obrazovanje
i otvoren je za kontinuirano u~enje iz svih oblika umjetnosti.
Tedesco je kompozitor koji nije ograni~en samo na glazbu.
Govorio je nevjerojatan broj jezika, dobro je poznavao eu-
ropsku knji`evnost, vizualne umjetnosti, slikarstvo... Vrlo su
ga zanimali svi aspekti ljudskog bi}a i sve se to odra`ava u
njegovoj glazbi. Ona se mo`e okarakterizirati kao konzerva-
tivna, neinteresantna, smije{na ili izvan mode – i ~ak i jest, on
nije bio vrlo inovativan skladatelj, ali u njegovoj glazbi
postoji ne{to {to je uvijek iskreno: njegov ukus za melodije,
njegova upotreba harmonija, njegova inspiracija ne samo
drugom glazbom ve} i drugim umjetnostima, pa i `ivotom
samim.

Vrlo mnogo sviram Tedesca, a jedan od prvih kompaktnih
diskova koji sam snimio bio je, nakon natjecanja GFA, disk s
njegovom glazbom. Iako sam svirao i njegove najpoznatije
kompozicije poput Capriccia diabolica, odlu~io sam snimiti
njegova manje poznata djela kao {to su Escarraman, Tre
preludi mediterranei, Capricho de Goya br. 18 koji u ono
vrijeme nije ba{ bio sviran, a ja sam ga oduvijek smatrao
remek-djelom.

Njegova djela za gitaru uvijek su bogata idejama koje dolaze iz
njegova poimanja umjetnosti i `ivota, pa mi nikada ne dosade.
Capricha su povezana s Goyinim gravurama, Escarraman je
povezan sa Cervantesom... Pisao je glazbu za mnogo razli~i-
tih instrumentalnih kombinacija. Malo sam dublje istra`ivao
o njegovim razli~itim, malo neobi~nijim instrumentalnim
kombinacijama. Godine 2006. po~eo sam potragu za izgub-
ljenim notama i do{ao sam do Kongresne knji`nice u Washing-
tonu gdje se od 2000. ~uva njegova cjelokupna glazbena
ostav{tvina. Nai{ao sam na razne neobi~ne sastave. U glazbi
koja je bila zami{ljena kao podloga recitaciji pjesme ame-
ri~kog pisca Roberta Nathana Morning in Iowa nai{ao sam na
sljede}u neobi~nu skupinu: gitara i bend`o, klarinet i sakso-
fon, harmonika, kontrabas i udaraljke, zajedno s glasom.
Djelo je do`ivjelo premijeru 2008., a jo{ su mi dvije, tri
godine trebale da ga snimim i pripremim note za izdavanje.
Prije toga sam uredio i izdao Ariju op. 146 za gitaru, obou i
violon~elo. Trenuta~no radim na sonati za violon~elo i klavir
i na vrlo zanimljivoj partituri za crtani film The Day of the
Fox u kojoj je gitara suprotstavljena i ~elesti, fagotu, harfi te
ksilofonu.

Njegov smisao za formu izvanredan je za kompozitora koji je
pisao glazbu za gitaru.Volim i to {to nije mario za tehniku in-
strumenta, a to zna~i da ne mo`e{ svirati ba{ sve ono {to je na-
pisao. Mora{ tra`iti vlastita rje{enja, a ako zaista `eli{ po{to-
vati njegovu glazbu mora{ izbaciti dosta nota koje ~ine tu istu
glazbu nesvirljivom na gitari, prona}i vlastiti na~in da prene-
se{ publici pravu sliku tih kompozicija. Tedesco nije mario,
znao je da ne mo`e shvatiti kako gitara funkcionira. 1964. ili
1965. rekao je: "Pi{em glazbu za gitaru trideset i dvije godine
i moram re}i da jedva znam kako je ugo|ena." To ti daje dozu
kreativnosti u onome {to radi{ s njegovom glazbom, puno
vi{e nego kod kompozitora koji se bolje razumije u instru-
ment – tada mo`e{ raditi samo na interpretaciji. Kad radi{ na
Tedescovim kompozicijama, katkada se osje}a{ kao da hoda{
kroz pra{umu, sje~e{ {ikaru i poku{ava{ prona}i put.

• Prva kompaktna plo~a koju ste snimili bila je s glazbom
Dionisija Aguada, i to na pari{koj gitari iz sredine 19.
stolje}a (Husson, Buthod et Thibouville). Kako to da ste se
odlu~ili svirati i snimati na autenti~nom instrumentu?

Sredinom devedesetih svirao sam mnogo Aguadove glazbe.
Kad sam imao dvadeset i tri godine, Frédéric Zigante, kod
kojeg sam studirao, predlo`io mi je da snimim tu glazbu jer
jo{ nije postojala snimka ili nismo znali za nju. Prije toga
nisam nikada razmi{ljao o snimanju, ali sam se rado prihvatio
toga. Koliko znam, to je jo{ uvijek jedini CD posve}en samo
Aguadovoj glazbi. Prilikom snimanja svirao sam na origi-
nalnoj gitari, ali s najlonskim `icama. To su bile godine kada
su ljudi po~eli u`ivati u glazbi klasi~ne i romanti~ne epohe na
originalnim instrumentima. Mogli bismo satima filozofirati
za{to sam odabrao svirati na romanti~noj gitari, ali u kona~ni-
ci – imao sam dobru gitaru iz 19. stolje}a pa sam odlu~io na
njoj i svirati da bude malo interesantnije.

Mislim da je Aguado najutjecajniji gitaristi~ki pedagog. Od
njega dolaze mnoge {kole za gitaru, njegove ideje o tehnici,
zvuku, prstometima i tehnici desne ruke mnogo su naprednije
od svega {to je postojalo do tada. Kad je objavio svoju Nuevo
Método de Guitarra 1843., bila je to prekretnica. Sor, Carulli,
Giuliani… ni{ta nije usporedivo, to je bilo za gitaristi~ku
tehniku poput Francuske revolucije! Vrlo mi je zanimljivo da
je netko tko mo`e pisati tako dobru glazbu – njegova su
ronda,1 promatraju}i gra|u glazbene forme, jedna od najbo-
ljih djela za gitaru – napisao samo pet ili {est koncertnih ko-
mada, a sve ostalo bile su etide i kratke skladbe. Aguadov je
opus ograni~en, ali njegovo je zna~enje veliko.

• Mislite li da ste dobili ne{to time {to ste svirali na gitari iz
19. stolje}a?

Mislim da jesam. Ne{to dobije{, a ne{to izgubi{. Ne `elim
nikoga traumatizirati, ali po{to sam snimao Aguada na gitari
iz 19. stolje}a, Giulianija na dvije razli~ite gitare – Panormo i
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Pons, moram re}i da ne}u vi{e nikada snimati na tim gitara-
ma. Ne zato {to mi se to vi{e ne svi|a, nego jer se suo~ava{ s
mnogo problema. Prvi je intonacija koja na koncertima toliko
ne smeta, ali postavlja prili~an izazov za snimanje. Volim
karakter zvuka tih instrumenata, razli~it od suvremenih gita-
ra, ali mislim da mnogo gubimo u smislu zvu~nih mogu}nosti
i boja. Da ponovo snimam na primjer Giulianija, koristio bih
se modernom gitarom. S time se vjerojatno mnogi ne bi
slo`ili. Rana je glazba druga~ija, barokna gitara ne mo`e biti
zamijenjena ni~im drugim jer se druga~ije uga|a. Ali kod
glazbe 19. stolje}a razlika izme|u gitara tog razdoblja i
suvremenih gitara sli~na je kao razlika izme|u fortepiana i
modernog glasovira. Volim boju fortepiana, ali ako bih `elio
slu{ati Haydnove sonate, nabavio bih snimku s glasovirom.
Dakle, bilo je to zanimljivo iskustvo, ali ga ne bih ponovio.

• Snimili ste i kompaktnu plo~u s kvartetom neobi~nog sasta-
va – violina, violon~elo i dvije gitare s glazbom Françoisa
de Fosse.

Violinist Enrico Bronzi i ~elist Ivan Rabaglia dobri su Matteo-
vi i moji prijatelji s kojima dosta sura|ujemo, pogotovo s
Enricom s kojim sam radio i na nekim drugim projektima. De
Fossini su kvarteti vrlo zanimljive skladbe, iako ponekad
jako ~udne. Oni su jedine skladbe napisane za tu kombinaciju
instrumenata, barem koliko ja znam, i svakako su najva`niji u
svom `anru. Bilo je to divno iskustvo. S dvije gitare mo`ete
posti}i pristojno ravnovjesje izme|u gitarskih dionica, violi-
ne i violon~ela. Iako ne zvu~i kao klavirski trio, malo se pri-
bli`ava tome zvuku. Dionice su gitara vode}e, tako da je
ukupni zvuk vrlo zanimljiv. De Fossa je zanimljiv kom-
pozitor – u gra|i glazbenoga oblika nalazi uzore u Haydnu i
Beethovenu. Kao i Antoine de Lhoyer bio je zanimanjem
vojnik. Dakle, nisu bili prvenstveno glazbenici, ali su se
bavili gitarom cijeloga `ivota, a njihovo je glazbeno znanje
bilo izvanredno. De Fossa je mogao pisati duga~ke kvartete
bez imalo problema, Lhoyer je razvio koncertni stil za dvije
gitare – uspio je stvoriti savr{enu ravnote`u izme|u prve i
druge gitare tako da je svakoj dionici povjerio da svira sve
glazbene ideje i teme pa ih je time u~inio potpuno ravnoprav-
nima. Tako smo Matteo i ja od 2002. do 2004. godine uglav-
nom svirali glazbu francuskih vojnika de Fosse i Lhoyera.
Vrlo sam zadovoljan plo~om Lhoyera, no na`alost u Naxosu
su samoinicijativno na korice knji`ice stavili sliku elektri~ne
gitare tako da se slabo prodavala.

• Jo{ jedna zanimljiva plo~a koju ste snimili ona je s glaz-
bom Ferdinanda Rebaya. Kako ste otkrili tog slabo pozna-
tog skladatelja?

Rebay je bio pijanist i predavao je na konzervatoriju u Be~u
dvadesetih i tridesetih godina pro{log stolje}a. Njegova ne}a-
kinja bila je gitaristica i, iako sâm nije poznavao gitaru, htio
joj je pomo}i tako da joj napi{e mnogo glazbe za gitaru. Tako
je po~eo skladati za gitaru i napisao je na stotine djela u
raznim komornim kombinacijama s gitarom. Ni{ta od te
glazbe nije bilo objavljeno osim nekoliko didakti~nih koma-
da, vjerojatno zato {to je Rebay bio konzervativan skladatelj.

Bio je u~enik Roberta Fuchsa, jednog od najboljih prijatelja
Johannesa Brahmsa, te je njegova glazba iz tre}eg desetlje}a
20. stolje}a zvu~ala poput glazbe pisane {ezdesetak godina
prije. Kako je to bilo vrijeme kada se u glazbi doga|alo
mnogo toga novoga, vjerojatno se nije ~inio toliko zanimljiv.
^ak je i nakon smrti njegova glazba bila zanemarena jer je
smatrana anakronom. No njegova glazba i obrazovanje odno-
sno znanje izvanredni su. Otkrio sam njegova djela kad ih je
{vicarski znanstvenik Johann Gaitzsch po~eo objavljivati. No
ljudi ba{ i nisu primje}ivali njegovu glazbu. Prvo djelo koje
sam pro~itao bilo je za gitaru i klarinet i jako mi se svidjelo pa
sam stupio u vezu s Johannom. Tako sam se po~eo baviti
Rebayevom glazbom i dosta sam je svirao. Matteo i ja jo{ je
uvijek sviramo i objavljujemo. Uskoro }e iza}i snimka njego-
vih varijacija za dvije gitare koju smo nedavno snimili za
kanadskog izdava~a. Rebayeva je glazba {armantna. U gitar-
skom repertoaru nedostaje takve glazbe, glazbe koja je pisana
u pravom romanti~nom austrijsko-njema~kom stilu. Ne{to
{to bi mo`da Schubert ili rani Brahms napisali da su pisali za
gitaru. Kvaliteta Rebayeve glazbene inovativnosti nije uvijek
vrlo inspirativna, ali ima mnogo vrlo lijepih skladbi. Recimo,
njegove su pjesme jako lijepe. Poput Ville-Lobosa ili Tele-
manna, i Rebay je napisao vrlo mnogo skladbi, ali se ne zna
{to je sve napisao, pa stoga njegovo mjesto u povijesti glazbe
i u koncertnim programima tek treba biti definirano.

• Spomenutu plo~u s Rebayevim sonatama tako|er ste snimili
na starijim instrumentima, na gitarama Manuela Ramireza
(Madrid, 1918.) i Miguela Simplicia (Barcelona, 1934.).

Da, imali smo te instrumente i mislili smo da bi bilo lijepo
svirati glazbu na gitarama koji su napravljene u isto vrijeme
kad je nastala i sama ta glazba. Iako je rije~ o {panjolskim
graditeljima, te su gitare tip instrumenta koje bi austrijski
gitarist svirao u ono doba, a Be~ je bio glavno sredi{te za
gitaru od vremena Giulianija do 1940-ih. Tih godina gitara
nije bila zatvorena samo u gitaristi~kim krugovima, ve} je
bila dijelom cjelokupnoga glazbenog `ivota, tako da je ve}ina
kompozitora koji su djelovali u Be~u 20-ih i 30-ih godina
skladala i za gitaru, {to je rijetkost. To se koncem dvadesetih
doga|alo u Francuskoj za vrijeme Segovije.

• Od mnogih kompaktnih plo~a koje ste snimili spomenuli
smo samo neke. @elite li se mo`da posebno osvrnuti na jo{
koju?

Svakako bih spomenuo plo~u s 24 preludija i fuge Castelnuo-
va-Tedesca jer je taj projekt bio mo`da najopse`niji od onih
koje sam radio, a ~ini mi se da je to najbolji CD koji smo
snimili. Zatim dva CD-a rane glazbe koju smo snimili s
teorbom i baroknom gitarom – arije i kantate Alessandra
Scarlattija koje je napisao za glas i continuo. Tako|er bih
spomenuo CD s glazbom Andree Falconierija, talijanskog
skladatelja koji je djelovao sredinom 17. stolje}a. Kod rane
glazbe volim to {to je mnogo toga prepu{teno svira~u. Mo`e{
uzeti djelo i svirati ga na sto razli~itih na~ina, no uvijek }e to
ostati isto djelo, ali zvu~at }e druga~ije. Mo`e{ biti kreativan,
posebno s djelima napisanim za jedan, dva ili tri instrumenta i
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bas. To je ne{to {to s kompozicijama iz klasi~nog razdoblja ne
mo`emo raditi. Mo`emo s modernom glazbom, ali na dru-
ga~iji na~in.

• Primijetila sam da ste ~esto svirali glazbu 19. stolje}a. Je li
Vam to razdoblje najve}a inspiracija?

Ne. Svirao sam mnogo te glazbe prije, ali danas ne vi{e
toliko. Glazbeni se ukus razvija i mijenja. Neprestano istra-
`ujem, bavim se odre|enim razdobljem i poku{avam saznati
sve {to mogu o onome {to radim. Katkada se po`elim malo
odmaknuti od toga i krenuti na sljede}e podru~je istra`ivanja.
Stoga vi{e ne sviram toliko glazbe 19. stolje}a kao prije, ali
zadr`ao sam na programu neke skladbe poput Giulianijeve
Sonate op. 15 koju smatram remek-djelom, njegova prva dva
koncerta op. 30 i op. 36, s Matteom sviram Grand Variazioni
op. 130 te transkripcije Mozartove i Beethovenove glazbe za
gitarski duo. Trenuta~no se najvi{e bavim glazbom iz prve
polovine dvadesetog stolje}a koju su pisali skladatelji negita-
risti poput A. Tansmana, V. Asencija te francuskih kompozi-
tora koji su bili poznati u ono vrijeme i pisali ve}inom za
Segoviju. Volim promjene, uz nekoliko iznimaka poput Te-
desca kojeg uvijek sviram. Me|utim, budu}i da sam opsesiv-
ni manijak (he-he), kada promijenim repertoar, fokusiram se
na jednu stvar koju sustavno istra`ujem. Ako sviram glazbu
iz 1920-ih sviram samo glazbu 20-ih. Ili, s ansamblom rane
glazbe svirali smo samo Vivaldija i Corellija pune dvije
godine. Smatram da bolje mogu u`ivati u glazbi ako {to
dublje u|em u odre|enu materiju i vi{e toga otkrijem i ra-
zumijem.

No vratimo se na prethodno pitanje! Zaboravio sam spo-
menuti CD iz 2002. s glazbom Miguela Llobeta. Neko sam
vrijeme na koncertima svirao samo Llobetovu glazbu, a sada
sviram samo nekoliko njegovih obradbi katalonskih narodnih
pjesama. Iz nekog razloga ne osje}am se vi{e toliko bliskim
njegovoj glazbi kao prije petnaest godina. Katkada naprosto
izgubi{ kontakt s odre|enim kompozitorom kao {to se to
na`alost doga|a i s ljudima. Misli{ da }e{ cijeloga `ivota biti
blizak s nekime, ali kako vrijeme prolazi i `ivot ide svojim
tijekom, ta se bliskost ponekad gubi. Meni se to ~esto doga|a
s kompozitorima.

• No ipak Vas jedan skladatelj neprekidno inspirira!

Da, svakako Mario Castelnuovo-Tedesco. Moja opsjednutost
Tedescom ide do takvih razmjera da, na primjer, vrlo mnogo
vremena provodim slu{aju}i njegovu negitaristi~ku glazbu:
uvertire za Shakespeareove komade – nije pisao simfonije, ali
je pisao mnogo orkestralnih uvertira temeljenih uglavnom na
Shakespeareovim djelima – zatim klavirska trija, sonate za
violon~elo, violinske koncerte, njegovu `idovsku glazbu...
Za mene, gitarista, to je dragocjeno iskustvo. S drugim kom-
pozitorima to mi se doga|alo tek na kratko vrijeme. To je kao
kada neko vrijeme jedete ne{to ~ega ste se za`eljeli, i onda
vam se dogodi da to vi{e ne mo`ete niti pogledati. Glazbi
pristupam bulimijski: odre|enom se kompozitoru ili razdo-
blju posvetim u potpunosti, a onda mi malo dojadi. Osim ako

je glazba iznimno dobra poput glazbe J. S. Bacha ili ako mi je
zbog nekih osobnih razloga jako bliska.

• Bavili ste se svim glazbenim razdobljima. Koje Vam je
najdra`e?

Rano dvadeseto stolje}e i talijanska glazba iz sedamnaestog
stolje}a (Roncalli, Corelli). Ali postoji i mnogo toga ~ime se
jo{ nisam bavio, poput {panjolske glazbe od koje sam svirao
samo Aguada i Llobeta koji je Katalonac pa ne mo`emo re}i
da pripada onom ju`nja~kom {panjolskom duhu koji ljudi
povezuju s gitarom. Nije da ne volim tu glazbu, samo se jo{
nisam bavio njome, kao ni modernom glazbom koju sam
dosta svirao, ali jo{ nisam ni{ta snimio, osim poneku skladbu
unutar nekog projekta. Tko zna, mo`da }u i time postati
opsjednut jednog dana.

• S talijanskom glazbenom pro{lo{}u, pa i s povije{}u tali-
janske glazbe za gitaru, svi smo prili~no dobro upoznati, a
kakvo je stanje danas? Skladaju li talijanski kompozitori
rado za gitaru?

Da. Svi ve}i talijanski skladatelji od 1950-ih pisali su za
gitaru. Mnogi se koriste i elektri~nom gitarom u komornoj i
orkestralnoj glazbi. Studenti imaju priliku raditi s njima,
sudjelovati u izvedbama, a i u samom procesu stvaranja, {to
mislim da je dobro za njih. Spomenut }u jednog ~ije sam
djelo izvodio s flautom i klavirom, ali nikada nije skladao za
solo gitaru – Ivan Fedele. Napisao je mnogo klavirske i
orkestralne glazbe. Svi|a mi se njegova glazba i volio bih da
napi{e i ne{to za solo gitaru.

• Mnogo ste snimali. Kakva iskustva nosite sa snimanja?

Iskreno, nisam ba{ dobar s time. Radio sam na dva razli~ita
na~ina. Otprilike polovinu snimaka ostvario sam u studiju.
Akustika je tamo suha pa smo dodali malo umjetnog odjeka.
S druge strane, na ostalim snimkama zvuk je to~no onakav
kakav je zvuk dvorane. To su dva razli~ita iskustva i, iskreno,
ne znam {to je bolje. Lijepo je uhvatiti zvuk dvorane i ni{ta ne
dodavati, a tako|er je lijepo imati malo objektivniji zvuk da
mo`e{ ~uti samoga sebe dok svira{, ali onda }e{ morati
dodavati odjek. Danas je ljudsko uho nau~eno na odre|eni
zvuk. Niz snimaka ku}e Naxos donio je standard snimke u
kojoj ima puno jeke. Te{ko je re}i {to je dobar zvuk jer su
kriteriji razli~iti, ovise o tome na {to smo navikli. Na primjer,
svi smo navikli stavljati mnogo soli u jelo, pa kada odemo
tamo gdje ne stavljaju toliko soli, ka`emo da je hrana lo{ija,
ali zapravo je mo`da ~ak i bolja, samo mi nismo navikli na to.
Jeka je poput soli. Ako stavi{ previ{e, nastaje katastrofa, a
ako stavi{ mnogo, ljudi }e postati ovisni o njoj. Dakle, imam
iskustva s oba na~ina i u oba sam ~uo izvrsne rezultate.

[to se mikrofona ti~e, s duom naj~e{}e rabimo Neumann i
Schoeps, ali bih lagao kada bih rekao da to~no znam u ~emu
je razlika, jednostavno nam odgovaraju. No ~esto zvuk ovisi
o svira~u, a ne studiju, mikrofonu ili in`enjeru zvuka. Imao
sam sre}e da sam radio s vrlo pripremljenim i profesionalnim
ljudima koji su dobro znali svoj posao.
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• U Zagrebu ste po tre}i put, svirali ste u ciklusu Guitarra
viva, sada ste ovdje u `iriju gdje slu{ate hrvatske studente.
[to mislite o hrvatskim gitaristima, njihovoj razini sviranja
i obrazovanju?

Odrastao sam u glazbenom svijetu gdje su se hrvatski gitaristi
uvijek predstavljali kao nevjerojatno dobro pripremljeni. Hr-
vatska je oduvijek producirala izvanredne gitariste i ne ka`em
to samo zato {to sam ovdje, nego jer je istina. Posebice ako
uspore|ujemo s veli~inom zemlje. U Zagrebu postoji jaka
tradicija gitaristi~ke {kole. Samo razgovaraju}i s Darkom2

mo`e{ vidjeti koliko je posve}en napredovanju, tra`enju rje-
{enja i podu~avanju odnosno preno{enju ste~enog znanja na
studente, i nije ~udno da odavde dolaze odli~ni gitaristi. Iako
je bilo samo pet natjecatelja, razina ovog natjecanja vrlo je
visoka. Bio sam u `iriju na vi{e natjecanja, i mogu re}i da bi
troje zagreba~kih studenata koje sam ovdje ~uo bez problema
stigli do posljednje etape bilo na kojem natjecanju. I nije rije~
samo o tehni~kim sposobnostima, nego pred sobom imate
osamnaestogodi{njeg svira~a koji sjedne i odsvira frazu to~no
onako kako treba biti odsvirana, s pravim smjerom, naglasci
su na pravim mjestima, apoggiatura je rije{ena na pravi
na~in... Pola svog vremena u nastavi potro{im na obja{nja-
vanje studentima iz razli~itih zemalja kako bi apoggiatura
trebala biti odsvirana. Ovdje je jaka pozadina glazbene tradi-
cije, osnovno je glazbeno obrazovanje odli~no. Vjerojatno
nije tako svugdje, ali ono {to sam vidio i ~uo, doista je na vi-
sokoj razini.

• [to sad planirate? Koje biste jo{ kompozitore voljeli teme-
ljito obraditi, {to biste jo{ snimili?

Uskoro izlazi nova snimka projekta za koji mi je ideju dao
umjetni~ki direktor izdava~ke ku}e Contrastes records. Pred-
lo`io je da se projekt zove The Autumn of the Soul pa sam
po~eo slagati ideje oko te teme oslanjaju}i se na citat {panjol-
skog knji`evnika Juana Ramóna Jiméneza Alma mía, lirio
en la sombra!3 Metafora je to du{e poput cvijeta perunike u
hladu. Uz to su vezane teme depresije i smrti, te sam tako
odabrao program koji uklju~uje Asencija, Tansmana, Gilar-
dina… Osim toga radimo na snimci francuske glazbe za dvije

gitare koje su napisali André Jolivet, Francis Poulenc, tu je i
novootkriveno djelo Aleksandra Tansmana, kao i sva glazba
koju su francuski kompozitori pisali za Idu Presti i Alexandra
Lagoyu.

Mnogo se toga doga|a, nastavit }u raditi na novim notnim
izdanjima i snimkama glazbe F. Rebaya. Sad }u morati vrlo
mnogo predavati da nadoknadim izostanke zbog koncerata,
natjecanja, festivala…

• Jeste li vrlo zauzeti koncertima, festivalima i putovanjima?

Da, kalendar je poprili~no popunjen. Idemo u Ameriku dva
puta u sljede}a tri mjeseca na dosta duga razdoblja. U velja~i
idemo na dva tjedna i odr`at }emo osam koncerata u Kanadi i
Sjedinjenim Ameri~kim Dr`avama. Zatim }emo raditi s dva
violon~ela i baroknom gitarom gdje }emo svirati Luigija
Boccherinija, pa razni festivali… Obi~no sam od travnja do
srpnja najzaposleniji, ali mi je ove godine i jesen prekrcana.
Stoga mi je sjajno do{la ova stanka u Zagrebu jer smo imali
dosta vremena da se na|emo i razgovaramo. Nemam ~esto
priliku provesti kvalitetno vrijeme s ljudima s kojima sam u
`iriju ili na nekom festivalu jer je obi~no sve jako u`urbano.

• Na kraju, postavila bih Vam pitanje koje je nekako postala
moja mala tradicija: imate li neki inspirativni savjet za
mlade glazbenike?

(He-he) Odgovor na to mogao bi potrajati koliko i cijeli ovaj
razgovor.

Slu{ajte {to god mo`ete. Jedina pogre{ka koju mo`emo na-
praviti jest ta da mislimo da je va`nije usredoto~iti se na ono
{to sami radimo od onoga {to drugi rade. Komorna glazba
dobar je primjer kako mo`ete nau~iti mnogo vi{e od drugih
nego sami od sebe. Izbjegavajte osamu, pronalazite na~ine za
interakciju s drugim ljudima, neka vas oni inspiriraju i inspi-
rirajte vi njih.

• Zahvaljujem Vam na vrlo iscrpnom razgovoru, `elim Vam
uspje{ne sljede}e projekte i nadam se da se uskoro opet
vidimo u Hrvatskoj!
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UMIJE]E natjecanja
Sr|an Bulat

P
isanje ~lanka o natjecanjima – istovremeno veoma za-
nimljivo i uzbudljivo, ali i pomalo zastra{uju}e, ili
mo`da ~ak opasno iskustvo... Za{to? Zbog ~ega natje-

canja u nama izazivaju emocije tolikog intenziteta? Zbog ~e-
ga nas dijele, gotovo isklju~ivo, na za i protiv? Unato~ svim
veoma polariziraju}im (dodu{e, ve}inom negativnim) mi{lje-
njima s kojima sam se susretao tijekom dvadesetogodi{njeg
bavljenja glazbenim natjecanjima, pisanju ~lanka o natjeca-
njima pristupio sam s mnogo iskrenog entuzijazma te se
nadam da }u, vo|en prije svega pozitivnim emocijama, us-
pjeti prenijeti barem dio vlastitog natjecateljskog (ako ne i `i-
votnog) iskustva te na taj na~in pridonijeti stvaranju kva-
litetnog dijaloga o toj nerijetko vrlo kontroverznoj temi.

^lanak sam – prije svega radi preglednosti, ali i zbog specifi-
~nosti podru~ja kojima se u njemu bavim – podijelio na tri
dijela. U prvome se bavim op}im pitanjem odnosno proble-
mom natjecateljstva u umjetnosti te raspravama o tome je li
natjecanjima uop}e mjesto u umjetnosti. Drugi dio ~lanka
malo preciznije pokriva tehni~ke elemente glazbenih natjeca-
nja – poglavlje koje bi trebalo biti od posebnog interesa
pedagozima odnosno mentorima, ~lanovima ocjenjiva~kih
sudova, kao i samim organizatorima natjecanja. Posljednji
dio ~lanka namijenjen je prije svega gitaristima-natjecatelji-
ma jer sadr`ava vrlo konkretne upute vezane uz pripremu,
odlazak te nastup na natjecanjima. Jasno je da se mnoge od
uputa mogu prenijeti i na druge instrumente, pa mo`da ~ak i
discipline. Stoga bi ovo poglavlje moglo biti zanimljivo svi-
ma koji su natjecanja osobno iskusili, ali i onima koji se za taj
pothvat tek pripremaju.

U ovom }e se ~lanku ~itatelj mo`da susresti s vi{e pitanja
(dodu{e, neka od njih bit }e i retori~ka) nego odgovora.
Smatram da su osnova svakog kvalitetnog dijaloga – o kojem
sam govorio na samome po~etku ~lanka – upravo kvalitetna
pitanja. Iako na mnoga od njih nije lako prona}i prikladan od-
govor, nadam se da nas ta ~injenica ne}e obeshrabriti te da
}emo se zajedno hrabro uputiti na ovo posebno "natjecatelj-
sko" putovanje.

Natjecanja u umjetnosti

"Natjecanja su za konje, ne za umjetnike" – ~uvena je izjava
velikana glazbene umjetnosti dvadesetoga stolje}a Béle Bar-

tóka (1881.-1945.). Ta je izjava upravo toliko ~uvena da je
bez nje bilo jednostavno nemogu}e zapo~eti poglavlje o
natjecanjima u umjetnosti. Ona se nerijetko (da ne ka`em
gotovo uvijek) koristi kao vrlo efektno oru`je u borbi protiv
bilo kakvog oblika natjecateljstva u umjetnostima. Ali, je li ta
izjava uistinu ispravna? Vrlo bih se odva`no usudio re}i – ne.
Znam, nakon veoma pretenciozne referencije u naslovu ~lan-
ka, usudio sam se suprotstaviti jo{ jednom geniju ~ije je
stvarala{tvo obilje`ilo stolje}e prepuno glazbenih previranja
te sna`no utjecalo na sve generacije skladatelja koje su se
razvijale nakon njegove smrti. Iako je protivljenje svemu
gotovo ugra|eno u geneti~ki kôd podneblja kojemu pripa-
dam – ovoga se puta usu|ujem protiviti jer iskreno vjerujem
u istinitost opre~nog mi{ljenja.

Jesu li, zaista, natjecanja namijenjena konjima? Moram priz-
nati da nisam detaljno prou~avao istra`ivanja o razvijenosti
natjecateljskog duha u razli~itim `ivotinjskim vrstama, ali
vjerujem da konjima nije pretjerano stalo do natjecanja –
barem ni pribli`no kao nama ljudima. Jasno mi je da je Bartók
ovom izjavom samo htio naglasiti vulgarnost bilo kakvog
oblika natjecateljstva u plemenitim umjetnostima, ali ~ini mi
se da je njome najvi{e uspio uvrijediti i poniziti konje. Uistinu
nepravedno. Da sam na njihovom mjestu (a mnogi su i mene
~astili sli~nim epitetima tijekom mojih natjecateljskih pot-
hvata), s pravom bih se osje}ao veoma povrije|eno jer je rije~
o veoma plemenitim `ivotinjama.

Natjecanja su za sporta{e, ne za umjetnike – bila bi ispravnija
verzija Bartókove izjave. Dakako, ona bi u tom slu~aju bila
otvoreno neprijateljska prema jednoj drugoj `ivotinjskoj vrsti
– ljudima. I, upravo taj zaklju~ak – natjecanja su za ljude –
vrlo te{ko prihva}amo. Umjetnost je ~ista, te se, kao takva, ne
bi smjela baviti "vulgarnostima" kao {to natjecanja nesumnji-
vo jesu. Ali, zar se umjetnost ne bi trebala baviti svim aspekti-
ma ljudskosti, koliko god te{ko prihvatljivi oni bili, i na taj ih
na~in uzdizati na najvi{u mogu}u razinu? Zbog ~ega bismo
na natjecanja u umjetnosti trebali gledati, gotovo isklju~ivo,
kao na neprijateljsku infiltraciju koja razara sve pred sobom?

Smatram da je jedan od glavnih problema taj {to natjecanja
predstavljaju ono ne{to ~ega bi svaka prava, uzvi{ena umjet-
nost trebala biti li{ena. Taj problem, dakako, otvara cijeli niz
pitanja, od kojih je jedno posebno vulgarno – koliko umjet-
nost vrijedi? Ovdje, dakako, ne mislimo na nekakvu uzvi{enu
vrijednost, ve} na konkretnu, broj~anu vrijednost. Naravno, u
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vulgarnostima mo`emo i}i jo{ dalje – koliko umjetnik vrije-
di? Posebno osjetljiva tema, s obzirom na to da u tome slu~aju
umjetnik (ponovo je va`no naglasiti – ljudsko bi}e) postaje
broj~ana vrijednost. Ni{ta manje uznemiruju}e nije ni sve
u~estalije spominjani branding (koliko god taj izraz nastojao
pobje}i od svog osnovnog zna~enja, ono ostaje i dalje vrlo
nedvosmisleno – `igosanje) umjetnika, tema o kojoj sam se
prili~no naslu{ao tijekom studija na Kraljevskoj akademiji u
Londonu. (Treba li, uop}e, spominjati i ~uveni Sotheby’s,
osnovan u istome gradu, ili mo`da jednu drugu akademiju,
koja svojom dodjelom godi{njih nagrada odre|uje smjer raz-
voja filmske industrije?)

Ali, bez predubokog odlaska u podru~ja Zamjatina i Orwella
(koji su, paradoksalno, upravo na temelju prethodno postav-
ljenih pitanja kreirali sjajna umjetni~ka djela), dana{nji su
umjetnici jednostavno prisiljeni nositi se s takvim voka-
bularom. Na nama je da odlu~imo kojim smjerom `elimo i}i.
Natjecanja su u nama, dakle od njih, koliki god trud ulo`ili,
jednostavno ne mo`emo pobje}i – ali upravo u umjetnosti
mo`emo prona}i njihovu najuzvi{eniju mogu}u verziju. Ne
govorim da su natjecanja "nu`no zlo" (jo{ jedan omiljeni
naziv) s kojim se nekako trebamo nositi, ve} samo `elim
naglasiti da je postojanje natjecateljstva u umjetnosti na{a
prilika da dovedemo taj element ljudskosti na najvi{u mogu-
}u razinu. Umjesto da "{titimo" umjetnost ({to njoj nije potre-
bno), upravo bi je trebalo izlo`iti natjecateljskome duhu
ljudskoga roda – ona }e, nedvojbeno, nastaviti proizvoditi
sjajna djela koja }e nas uzdizati, odnosno izazivati na proma-
tranje vlastitoga iskustva iz uzvi{enije perspektive.

Naravno, u ovome slu~aju moramo priznati da se nalazimo na
ni`oj razini — ali, ostavimo tu temu za neki drugi ~lanak...

Natjecanja u glazbi

Jesmo li, nakon cijelog niza pitanja postavljenih u prethod-
nome poglavlju, spremni za dozu konkretnoga u podru~ju
glazbenih natjecanja? Potvrdan odgovor, dakako, zahtijeva
da shvatimo da nas natjecanja ne}e ubrzo napustiti – da stoga,
barem privremeno, prihvatimo ono {to ne mo`emo promije-
niti i usredoto~imo se na elemente na koje mo`emo izravno
utjecati.

Prvo pitanje koje nam se postavlja jest: {to natjecanja u glazbi
nastoje izmjeriti odnosno ocijeniti? [to uop}e tra`imo od
natjecanja u glazbi, kakav rezultat o~ekujemo? Ho}emo li
vi{e vrednovati puko tehni~ko umije}e ili pak umjetni~ku
invenciju? Je li uop}e potrebno ili ~ak mogu}e razdvajati ta
dva elementa umjetni~kog djelovanja? Koliko god to zvu~alo
nepojmljivo, a mo`da i umjetni~ki blasfemi~no, natjecanja
nam mogu pomo}i u pronala`enju pravih umjetnika – ako im
mi to dopustimo.

Krenimo, dakle, od samoga po~etka organiziranja natjecanja
– sastavljanja propozicija natjecanja. Organizatori natjecanja,
prilikom sastavljanja propozicija, susre}u se s cijelim nizom

vrlo va`nih pitanja od kojih jedno posebno sna`no utje~e na
odre|ivanje smjera u kojemu }e se natjecanje razvijati: kakve
natjecatelje `elimo privu}i? Ali, bilo da je rije~ o otkrivanju
novih mladih talenata (ovdje prije svega mislim na juniorske
kategorije – uobi~ajeno postavljene dobne granice od osam-
naest godina) ili testiranju izvo|a~kih sposobnosti zrelijih
umjetnika (seniorske kategorije bez dobne granice – iako
neka natjecanja dobnu granicu postavljaju na trideset i dvije
ili trideset pet godina), organizatori natjecanja moraju jed-
nako ozbiljno pristupiti svim va`nim elemetima koji ~ine
glazbena natjecanja.

Odabir programa neobi~no je va`an element koji, na`alost,
mnogi organizatori ne do`ivljavaju dovoljno ozbiljno. Sklad-
be koje }e glazbenici izvoditi kao dio natjecateljskog reperto-
ara veoma sna`no utje~u na kvalitetu natjecanja, jer izravno
odre|uju tip glazbenika kojega }e privu}i. Ovdje je uvijek
rije~ o veoma osjetljivoj ravnote`i izme|u zadanih skladbi
(taj mi je izraz redovito izazivao vrlo neugodne reakcije) i
slobodnog programa kojim }e se umjetnik predstaviti ocjenji-
va~kome sudu, ali i publici. Pretjerana koli~ina zahtjevnih
zadanih skladbi lako bi mogla odgovoriti mnoge od sudjelo-
vanja na natjecanju, dok bi potpuno otvoren, odnosno slobo-
dan program mogao stvoriti probleme u diferenciranju natje-
catelja, jer zbog nedostatka zadanih okvira ne bi postojala
referencija prema kojoj bi se oni mogli uspore|ivati. Stoga
organizatori moraju biti posebno pa`ljivi prilikom odabira
kriterija prema kojima }e se sastavljati program. Idealan bi
program od svakog natjecatelja tra`io poznavanje skladbi
raznih stilskih razdoblja, razli~itih tehni~kih zahtjeva, ali i
omogu}io slobodan prostor u kojemu }e umjetnik izvoditi
program koji ga najbolje predstavlja. Posebno bih istaknuo
veoma negativan trend koji sam u posljednje vrijeme primi-
jetio i osobno iskusio na nekim natjecanjima, a koji uistinu
predstavlja sukob interesa. To je zadavanje skladbi ~iji su
autori ujedno i ~lanovi `irija. Mnogi u tome ne vide nikakav
problem ({to je, na neki na~in, i problem sâm po sebi), ali
iskreno vjerujem da je to pogre{an na~in sastavljanja pro-
grama ~ime se samo umanjuje vrijednost natjecanja, budu}i
da je naj~e{}e rije~ o skladbama vrlo upitne kvalitete koje na
druk~iji na~in ne bi ni do`ivjele ozbiljnu izvedbu.

Kao {to se moglo naslutiti iz prethodnih re~enica, upravo
odabir ~lanova `irija veoma sna`no utje~e na ozbiljnost od-
nosno kvalitetu natjecanja. Neobi~no je va`no ~lanove ocje-
njiva~kog suda okupiti isklju~ivo na temelju njihove stru-
~nosti. To uop}e ne bih trebao nagla{avati, ali sam to na`alost
morao u~initi upravo zbog realnosti dana{njeg natjecatelj-
skog svijeta. Veoma je te{ko ozbiljno shvatiti ocjene ~lanova
`irija koji ni sami ne znaju {to to~no ocjenjuju. A kako je rije~
o vrsti natjecanja u kojem kona~an ishod potpuno ovisi o
pojedina~nim ocjenama, vrlo je va`no dobro poznavanje
sadr`aja koji se ocjenjuje, kao i ~vrsta stajali{ta i kriteriji
prilikom samog ocjenjivanja. Smatram da je ovdje veoma
va`no naglasiti i to da se ocjenjiva~ki sud nalazi u slu`bi
natjecatelja, a ne u slu`bi sebe samog, {to bi samo po sebi
trebalo biti razumljivo... Ozbiljnost natjecanja svakako se
o~ituje u kvaliteti osoba koje se nalaze u ocjenjiva~kom sudu,
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no ipak ponajvi{e u kvaliteti umjetnika koji sudjeluju na
natjecanju. ^lanovi `irija, stoga, moraju biti posebno oprezni
prilikom ocjenjivanja jer svojom ocjenom odre|uju stupanj
kvalitete i ozbiljnosti natjecanja.

Potrebno je voditi ra~una i o sustavu ocjenjivanja. Na`alost, o
tome ni danas ne postoji konsenzus te se svako natjecanje
vodi nekom vlastitom filozofijom kada je rije~ o ocjenjiva-
nju. Smatram da je ozbiljan pristup tome problemu neobi~no
va`an za budu}nost natjecanja u glazbi. Na to smo pitanje ve}
odavno trebali dobiti konkretan odgovor, ali i dalje vjerujem
da }e se jednoga dana (naravno, uz obavezan multidiscipli-
narni pristup, koji bi podrazumijevao suradnju umjetnika i
znanstvenika) i taj problem uspje{no rije{iti.

Prethodni odlomak neupitno name}e i pitanje odnosno pro-
blem pravednosti natjecanja. Svim kandidatima trebaju biti
osigurani isti uvjeti natjecanja. Dakako, takve uvjete nije lako
posti}i, a neobi~no je te{ko kad ni sami organizatori ne shva-
}aju da je to potrebno. Jasno je da, prije svega iz prakti~nih
razloga, organizatori i ~lanovi ocjenjiva~kog suda ne mogu
biti za sve odgovorni, no o ne~emu ipak moraju povesti ra~una.
Valjalo bi, na primjer, izbjegavati po~etak natjecanja u ranim
jutarnjim satima, proizvoljno sastavljanje rasporeda prema
kojem }e izvo|a~i nastupiti (koji se poslije, tijekom natjeca-
nja, jednako proizvoljno ponovo mijenja). I mnogi drugi
tehni~ki problemi (poput preoptere}enosti rasporeda natjeca-
nja ili izbora lo{ih koncertnih prostora) koje obi~no rje{ava
organizator trebali bi biti stvar pro{losti. A o tome da ~lanovi
ocjenjiva~kog suda moraju dobro paziti da na njihovu ocjenu
ne utje~e redni broj natjecatelja ne bi trebalo tro{iti rije~i kad
se to ne bi pre~esto doga|alo.

Mo`da se upravo u tim veoma konkretnim problemima nala-
zi jedan od razloga zbog kojih se javlja vrlo negativno stajali-
{te prema natjecanjima. Nadam se da }emo ih zajedni~kim
naporom uspjeti rije{iti jer je ipak rije~ o elementima na koje
mo`emo izravno djelovati.

Na nama je da donesemo odluku o tome jesmo li spremni
ulo`iti vlastito znanje i trud u rje{avanje navedenih pro-
blema...

Natjecanja u gitari

Nakon mnogih prepreka s kojima smo se susreli u pretho-
dnom poglavlju, kona~no smo do{li do glavnih aktera ovoga
~lanka – natjecatelja. Ovo sam poglavlje, prije svega radi pre-
glednosti i jasno}e izraza, zamislio kao obra}anje onima koji
se pripremaju za odlazak na natjecanje. Premda podnaslov
ovog poglavlja upu}uje na to kojoj se skupini instrumenta-
lista obra}am, moje bi sugestije mogle biti korisne i drugim
glazbenicima.

Va{e natjecanje zapo~inje dono{enjem odluke o odlasku na
natjecanje. Upravo je odlu~nost jedan od vrlo va`nih eleme-
nata koji }e uvelike utjecati i na kona~an ishod natjecanja. Po-
zitivan odnos prema natjecanju ve} vas na samome po~etku

postavlja u vode}i polo`aj prema ostalim kandidatima. O
tome valja voditi ra~una tijekom nerijetko vrlo te{kih i iscr-
pljuju}ih priprema za natjecanje. Negativno stajali{te – ~iji je
naju~estaliji oblik preliminarno odre|ivanje rezultata (naj-
~e{}e predvi|anjem vlastitog poraza) – samo vam oduzima
dragocjeno vrijeme i energiju, stoga je sasvim pogre{an pri-
stup svakome natjecanju.

Nakon dono{enja odluke o odlasku na natjecanje (i, jo{ va`ni-
je, zauzimanja pozitivnog stajali{ta prema tome pothvatu),
sljede}i va`an korak jest sastavljanje programa kojim }ete se
predstaviti na natjecanju. Iz osobnog iskustva, moja prva
preporuka bila bi pa`ljivo prou~avanje propozicija natjeca-
nja. Mnoga od njih, na`alost, nisu dovoljno jasna, stoga bih
vam savjetovao da se u slu~aju bilo kakvih nejasno}a i nesi-
gurnosti obratite organizatorima najecanja kako biste dobili
{to ispravnije informacije. Za zadane skladbe bilo bi dobro
provjeriti notno izdanje odnosno izdava~a kako biste bili si-
gurni da su va{e note uskla|ene s onima koje }e na svome
stolu imati i ~lanovi ocjenjiva~kog suda.

Izbor slobodnog programa uistinu je jedna veoma opse`na
tema kojoj bi se mogao posvetiti ~itav ~lanak. Vrlo je va`no
odabrati slobodan program koji vas najbolje predstavlja kao
umjetnike. Sasvim je pogre{no razmi{ljati o tome {to drugi
o~ekuju od nas ili {to bi mo`da trebalo izvoditi kako biste
zadovoljili ne~iji glazbeni ukus. Birajte slobodni program ko-
ji upravo vama najbolje odgovara. Prete`ak bi program vrlo
lako mogao stvoriti mnogo problema ve} prilikom samih pri-
prema za nastup na natjecanju, dok bi vas, s druge strane,
odabir lak{e opcije mogao li{iti pravog izazova koje svako
natjecanje predstavlja, a u kona~nici i ostaviti bez dobrog
plasmana. Sastavljanje programa stoga mora biti rezultat
kvalitetnog promi{ljanja i brige o ravnote`i vrlo osjetljivih
elemenata izvo|a~ke umjetnosti.

Zahtijeva li natjecanje na kojemu }ete sudjelovati izvedbu
zadanih skladbi, iskreno preporu~ujem da pripremu za natje-
canje zapo~nete upravo s radom na njima. Ipak su to skladbe
koje }e na natjecanju izvoditi svi kandidati, upravo }e njih
ocjenjiva~ki sud iskoristiti kao jedan od temelja za me|uso-
bnu usporedbu natjecatelja. Vrlo su nam rijetko zadane sklad-
be omiljeni dio natjecateljskog repertoara – naj~e{}e je rije~ o
skladbama koje u bilo kojim drugim uvjetima mo`da ne
bismo niti pro~itali – stoga je posebno va`no rano zapo~eti s
radom na njima kako bismo se {to bolje motivirali, ali, u
kona~nici, i {to bolje pripremili za nastup na natjecanju. Kada
je o njima rije~, osobito je potrebno povesti brigu o jo{
jednom va`nom elementu koji se nerijetko ne shva}a dovolj-
no ozbiljno – o to~no pro~itanom notnom tekstu. Naravno da
je grije{iti ljudski te da se svima nama doga|aju odre|eni
propusti u radu na pojedinim skladbama, no `elim naglasiti
da su zadane skladbe posljednje mjesto na kojemu biste smje-
li trenirati tu slabiju stranu ljudskog karaktera. Pogre{no pro-
~itane note, pogotovo kada je rije~ o zadanim skladbama, u
samome vas po~etku stavljaju u vrlo neugodan polo`aj. Ne
samo {to }ete u radu na skladbi, umjesto kvalitetnog rada na
detaljima izvedbe, samo produbljivati odnosno ponavljati
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neispravne pokrete nego }e i va{i propusti biti to uo~ljiviji jer
}e i svi ostali natjecatelji izvoditi istu skladbu. Vrlo je va`no,
stoga, zadanim skladbama pristupiti s mnogo ozbiljnosti, ali i
entuzijazma, kako biste osigurali optimalne uvjete za rad na
njima.

Na seniorskim natjecanjima na kojima se naj~e{}e izvodi
opse`an repertoar poseban izazov mo`e biti uskla|ivanje ras-
poreda sati vje`banja, odnosno rada na programu. Vrlo je va-
`no na samome po~etku odrediti strategiju prema kojoj }ete
sastaviti raspored treninga – jedan od primjera toga jest i rani
po~etak vje`banja zadanih skladbi, o ~emu je ve} bilo rije~i.
Veoma je pogre{no istovremeno vje`bati ~itav repertoar –
time najvjerojatnije ne}ete posti}i `eljene rezultate, ve} }ete,
zbog prekomjernog vje`banja, riskirati i opasnost od ozljeda
koje mogu vrlo bitno utjecati na pripremu za natjecanje, a u
ekstremnijim slu~ajevima i na razvoj karijere. Tome se mo`e
dosko~iti uzimanjem malo ve}ih vremenskih jedinica kao
referentnih to~aka pomo}u kojih }e se sastaviti raspored vje-
`banja. Primjerice, umjesto jednoga dana za ~itav repertoar
({to je, naj~e{}e, veoma nerealno), uzmite vrijeme od dva ili
tri dana (to, naravno, ovisno o koli~ini repertoara) kao inter-
val u kojemu }ete obuhvatiti cijeli natjecateljski program. Pri
takvom na~inu rasporeda vje`banja potrebno je malo vi{e
vremena da bi se savladao program, stoga je vrlo va`no rano
planiranje, odnosno izbjegavanje kasnog po~etka rada na
programu za natjecanje. U ovom je slu~aju vrijeme uistinu
va{ najja~i saveznik.

Prije samog odlaska na natjecanje potrebno je pobrinuti se za
cijeli niz tehni~kih elemenata o kojima naj~e{}e ne vodimo
dovoljno ra~una, a koji vam mogu stvoriti zaista mnogo
problema i oduzeti energiju potrebnu za pripremu samog
nastupa na natjecanju. Prije odlaska na natjecanje dobro
provjerite u kakvom su stanju va{i nokti (uz obvezno pakiranje
rezervnih opcija, razli~itih brusilica i drugih pomagala koji }e
vam biti od pomo}i prilikom pripreme ovog vrlo va`nog
izvo|a~kog alata), provjerite stanje `ica (nadam se da ne
moram nagla{avati koliko negativno stare `ice mogu utjecati

na va{ nastup), kao i bilo kojih drugih elemenata koji }e vam
biti potrebni prilikom pripreme za nastup. Nerijetko se dogo-
di da, u op}em kaosu koji natjecanja izazivaju, zaboravimo
ponijeti ono {to je najva`nije za pripremu nastupa – note! U
slu~aju duljih (me|unarodnih) putovanja nemojte zaboraviti
ponijeti putnu kartu (s ispravnim datumima!), putovnicu, i –
molim vas – ne ispu{tajte instrument iz vida! Nadam se da
budu}i ~itatelji ovoga ~lanka ne}e vi{e imati problema prili-
kom putovanja s instrumentom (ovdje prije svega mislim na
putovanja avionom), ali za nas koje i dalje mu~e takve neu-
godnosti od neobi~ne je va`nosti zadr`avanje prisebnosti pri-
likom ovakve vrste putovanja. Zapamtite: odlu~nost }e se i
ovome slu~aju pokazati vrlo korisnom osobinom.

A {to se ti~e samog natjecanja – nadam se da ste vidjeli da se
upravo u izvrsnoj pripremi krije jedan od klju~eva uspjeha.
Unato~ svim mogu}im problemima i visokim razinama stresa
s kojima se u ovim slu~ajevima susre}ete, vrlo je va`no na-
stojati zadr`ati odre|eni unutarnji mir te pa`ljivo voditi ra-
~una o uravnote`enosti dnevne rutine. Natjecanja su za sve
nas, koliko god razli~iti bili, vrlo sna`an izvor stresa – a jedan
od u~inkovitih na~ina borbe protiv njega jest zadr`avanje kva-
litetne dnevne rutine (uravnote`en raspored spavanja, opti-
malna koli~ina sati vje`banja – ni u kom slu~aju ve}a od
uobi~ajene – kao i kvalitetna prehrana) koja }e vam dati do-
voljno energije potrebne za nastup na natjecanju. Na vama je
da, uz svu izvrsnu pripremu koju ste odradili, vjerujete u sebe
i zadr`ite pozitivan odnos prema vlastitom nastupu na natje-
canju bez obzira na to kakav }ete rezultat ostvariti.

Zapamtite – rezultat koji postignete na natjecanju odredit }e
vas kao umjetnike samo ako to dopustite...

***

Na samome kraju ~lanka htio bih zahvaliti pravim neopjeva-
nim junacima svih natjecanja – roditeljima – bez ~ije bi se is-
krene potpore te{ko moglo zamisliti bilo koje natjecanje. A
vi, dragi natjecatelji, samo i dalje budite hrabri i ustrajni.
Uspjeh }e u tom slu~aju biti gotovo zajam~en. Sretno!
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KOJI si tip gitarista?
Glazbeni sadr`aj i tipolo{ka psihologija
Drugi dio

Xhevdet Sahatxhija

U
pro{lom broju Gitare opisani su prirodni psiholo{ki

afiniteti u~enika u individualnoj nastavi, njihovo objek-
tivno i subjektivno zauzimanje stava prema vanjskome

svijetu, stvaranje navika i automatiziranih radnji te persona i
bit kao temeljne okosnice psiholo{kih zbivanja osobnosti u~e-
nika. Svi ti psiholo{ki aspekti jasni su, ali i bitni pokazatelji
samo jednog dijela svega onoga {to se zbiva u bi}u mladog
umjetnika koji je odlu~io ili je pred odlukom posvetiti `ivot
glazbi. [to je u~enik psiholo{ki osvje{teniji, lak{e }e prepo-
znati slo`ene situacije koje se prirodno pojavljuju u vrijeme
sazrijevanja. Naravno, sve je to dosta lako opisati, ali, s prak-
ti~ne strane, to je slo`en proces koji od mentora zahtijeva
veliku obvezu, stru~nost i predanost. Glazba u svojoj uzvi{enoj
pojavi predstavlja slo`enu zvu~nu ljepotu koja silno privla~i –
poput lijepog cvijeta. Ona u svojoj biti predstavlja nevjerojat-
nu svjesnu i nesvjesnu slo`enu intelektualnu i emotivnu vje{ti-
nu stvaranja u kojemu su utkani skriveni zakoni koji se priro-
dno privla~e, sa`imaju i sla`u. Ti se zakoni dobro, a mo`da i
ponajbolje podudaraju s onima iz podru~ja psihologije.

Velika je sli~nost izme|u psiholo{kog i glazbenog sadr`aja.
Rije~ je o sli~nim aspektima koji se samo o~ituju na druga~ije
na~ine. U individualnoj nastavi instrumenta ~esto se koristimo
terminologijom iz podru~ja psihologije da bismo pojasnili
odlomak glazbenog sadr`aja (npr. oznake karaktera). Mno-
gobrojni stru~ni glazbeni pojmovi istovremeno predstavljaju

i odre|eno duhovno,1 a samim tim i psiholo{ko stanje. Glazba
zrcali u~enikovu unutarnju prirodu. Ona je zvu~na psihi~ka
slutnja interpreta, skladatelja, umjetni~kog razdoblja te pro-
strano podru~je psihe kao odraz kolektivnog dru{tvenog sa-
zrijevanja.

Poku{amo li usporediti psiholo{ke afinitete kod u~enika s
onima iz sadr`aja glazbe, dobit }emo zaokru`enu cjelinu koja
djeluje sli~no kao u dijagramu psiholo{kih tipova gitarista.2

Intelektualnom tipu glazbenika odgovaraju teorija glazbe i
polifonija kao racionalne glazbene discipline. Emocionalnom
psiholo{kom afinitetu pripada melodija.3 Osjetilnom tipu
pripada glazbeno podru~je ritma, a intuitivnom glazbeni
oblici. Ono {to sve njih povezuje jest harmonija i njezin
nauk, koji kao most povezuje, spaja, o`ivljava glazbena po-
dru~ja te istovremeno daje karakter i osobnost – sli~no kao
{to krvotok pro`ima i hrani na{e organe i tijelo. Dakako, ta-
kav pojednostavljeni odvojeni na~in usporedbe glazbenog i
psiholo{kog sadr`aja nije posve mogu} i to~an jer se glazbena
podru~ja sa`imaju u jedinstvenu cjelinu. Treba odrediti ono
{to u nekom trenutku prevladava u skladbi – na sli~an na~in
kao {to odre|ujemo prevladavaju}i psiholo{ki afinitet kod
u~enika. Na primjer, popularna studija tremola Recuerdos de
la Alhambra u prvom planu `eli naglasiti lijepu, nadahnutu
melodiju koju je Francisco Tárrega skladao po{to je s gospo-
|om Jacoby posjetio pala~u Alhambra.4 Sam poku{aj da
tremolom nadomjesti prirodni nedostatak trajanja tona gitare
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1 Usp. Jungovo obja{njenje duha u Gitari 16.
2 Vidi Gitara 16, str. 16.
3 Treba razlikovati misaonu glazbenu temu, koja se izvorno stvara intelektualnom aktivno{}u i racionalnim postupcima, od prirodne melodije. Ona svoje

uto~i{te nalazi u osje}ajima kojima su prethodili senzibilni i emotivni trenutci.
4 Doña Concha Gómez de Jacoby bila je Tárregina studentica, a poslije pokroviteljica kojoj je, nakon {to su zajedno posjetili ~uvenu pala~u u Granadi,

1899. posvetio neobjavljenu verziju svoje studije tremola A la Alhambra Invocación koja }e u tiskanom izdanju ponijeti naslov Recuerdos de la Alhambra.



dokazuje koliko je skladatelju prvenstveno stalo do isticanja nadahnute melodije,5 vjerojatno svjesno potisnuv{i paralelni
racionalni intelektualni centar, to jest glazbenu teoriju i vi{eglasje.

Tema Bachove fuge iz Druge sonate za violinu solo misaoni je primjer koji se ostvaruje racionalnim zakonima kontrapunkta:

U glavnoj temi Preludija iz ciklusa Quatre pièces brèves {vicarskog skladatelja Franka Martina uo~it }emo ideju stvaranja
racionalne misaone teme koja se `eli ostvariti dvanaesttonskim nizom:
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5 A opet, upravo upotrebom tremola, kao prepoznatljivog, treptaju}eg zvuka klasi~ne i flamenco gitare, skladatelj je vjerojatno htio uputiti na gitaru kao
glazbalo koje }e njegove emocije idealno prenijeti slu{ateljima. No gitaristi kao gitaristi – uglavnom su fascinirani svojom vje{tinom tremola, a ljepota
glazbe prolazi mimo njih.



Oba prethodna racionalna primjera dokazuju nagla{enu umnu aktivnost i intelektualno stvaranje koji prednja~e pred ostalim
psiholo{kim afinitetima.

Prva i druga koncertna etida za gitaru Heitora Ville-Lobosa jasno nas usmjeravaju prema nagla{enom motori~kom ili osjetilnom
tipu u~enika – prema podru~ju ritma s potisnutom glazbenom formom:

Ovi glazbeni odlomci jasni su i jednostavni6 primjeri iz literature za gitaru koji se s psiholo{ke strane podudaraju s uro|enim
funkcijama u~enika i predstavljaju jednostavniji pristup odgonetavanja tipolo{ke psihologije u odnosu prema glazbenoj gra|i.

Postoje i mje{oviti psiholo{ki tipovi ili, u ovom kontekstu, mje{ovite glazbene strukture u kojima se glazbeni sadr`aj rangira po
na~elu vo|enja i pratnje. Tipi~an su primjer takvih glazbenih struktura minijature iz romanti~nog razdoblja u kojima se glazbeni
postupci podre|uju plemenitoj melodiji. Tárregina skladba Marieta tipi~an je gitarski primjer harmonizacije lijepe melodije u
ritmu spore mazurke:

Katkada je te{ko prepoznati situaciju i dati prednost melodiji, ritmu ili formi. Takav je primjer iz gitarske literature Valcer br. 3,
popularno nazvan Natalia, gitarista i skladatelja Antonija Laura u kojemu puls venecuelskog valcera istovremeno stremi k ritmu i
melodiji. Rije~ je dakle o nagla{enom osjetilno-emotivnom trenutku koji je preto~en u glazbu melodijsko-ritamskim mje{ovitim
glazbenim postupkom s intuitivnom pozadinom – A-B-A glazbenom formalnom cjelinom.
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6 Pojam "jednostavno" ovdje se odnosi na otkrivanje prevladavaju}eg glazbenog sadr`aja te odre|ivanje psiholo{ke funkcije, a ne na dubinu i glazbenu
zrelost djela ili tehni~ku razinu izvo|enja.



Skladbe izvorno napisane za gitaru u kojima prepoznajemo slo`ene formalne postupke, kao {to su sonatni oblici prvih stavaka
razli~itih sonata iz klasi~nog i romanti~nog razdoblja te onih iz 20. stolje}a, tipi~ni su primjeri slo`enih glazbenih djela koja
integriraju i sublimiraju gotovo cjelovitu gra|u kojom raspola`e glazba. Ono {to ih sa`ima i ve`e u jedinstvenu glazbenu cjelinu
dokazuje prevladavaju}u snagu forme nad drugim prije spomenutim elementima teorije glazbe. Ta formalna cjelina predstavlja
uglazbljeni oblik ili snagu skladateljeve intuicije koja istovremeno, u na{em usporednom kontekstu, predstavlja i afinitet
intuitivnog tipa.
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Druga~iji pristup nastavnom planu

i programu

Kad govorimo o nastavnom planu i programu za gitaru koji se
koristi ve} vi{e godina u osnovnim i srednjim glazbenim {ko-
lama, uvijek se misli na koli~inu odabrane gitarske literature
razvrstane po razredima unutar kojih su poredane skladbe po
izvo|a~koj te`ini, formi ili stilskom razdoblju. Na kraju svakog
razrednog popisa skladbi slijede popisi ispitnog gradiva. Ta se
praksa ustalila u sustavu glazbenog obrazovanja i pokazala se
dobrim dijelom uspje{nom.7

Me|utim, kada se odabrani program izvodi na raznim koncer-
tima, natjecanjima ili prijamnim ispitima, ~esto zapa`amo da
odabrane skladbe nisu podjednako kvalitetno interpretirane.
^esto se taj izvo|a~ki nesklad pripisuje raznim ~imbenicima
rada s u~enicima (nemar, nerad, te`ina i kratak rok pripremanja
programa, itd.). Rijetko }e koji nastavnik priznati da u trokutu
u~enik – skladba – nastavnik ne{to nije bilo u redu: ili je
skladba neprimjerena razini u~enikova shva}anja, ili je nastav-
nik nije znao uspje{no prenijeti u~eniku, ili… Ako je namjera
bila dobra i pozitivna, u takvim situacijama nema krivca. Ne-
uspjeh mo`emo tra`iti jedino u majci Prirodi koja nas je stvorila
druga~ijima, no koja nas u~i i kako to prebroditi.

Poku{amo li problem odgonetnuti s psiholo{ke strane, ustano-
vit }emo da se u takvim situacijama ne podudaraju psiholo{ki
afiniteti u~enika i nastavnika. Emotivnom nastavniku, s potis-

nutim psiholo{kim intelektualnim afinitetom, te{ko je prenijeti
skladbu primjerice baroknog ili klasi~nog razdoblja u~eniku s
nagla{enim intelektom. Sli~no, osjetilni u~enik te{ko shva}a
skladbu i njezinu "pri~u" koju mu poku{ava do~arati intuitivni
nastavnik. Isto se doga|a kad mje{oviti osjetilno-emotivni tip
nastavnika poku{ava prenijeti skladbu poput sonatnog oblika
intuitivno-misaonom u~eniku. Takve su situacije ~este. Rje{e-
nje mo`emo tra`iti u druga~ijem na~inu biranja gitarskog
repertoara koji }e se osloniti na u~enikov psiholo{ki afinitet.
Skladbe ili glazbena razdoblja koja se podudaraju s nagla-
{enom psiholo{kom funkcijom imaju prednost pri izboru ili
rangiranju programa nad djelima koja se poklapaju s njegovim
potisnutim afinitetom.8 Jasno, svjesni smo da u~enik glazbeno
sazrijeva upoznavaju}i sva stilska razdoblja, ali moramo znati
da se to ne}e mo}i ostvariti istodobno, nego posve odvojeno
njeguju}i zasebno svaki stil onako kako nas vodi u~enikov
psiholo{ki afinitet. Odatle mo`emo zaklju~iti da je bolje raz-
vrstati repertoar u ~etiri programne cjeline: emotivnu, intelek-
tualnu, osjetilnu i intuitivnu, iz kojih bi proiza{li i mje{oviti
programi. Takvom podjelom to~nije se odre|uje kompletan
gitarski repertoar, a samim tim u~enikova razina i njegovo
umjetni~ko sazrijevanje.

U sljede}em broju pokazat }u kako se skladbe navedene u
nastavnom planu i programu mogu poredati po nastavnim
razdobljima u programne cjeline vode}i se na~elima tipolo{ke
psihologije.
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7 Kreativniji nastavnici, koji vole osvje`iti nastavu, pose`u i za drugim djelima (kojih u zadnje vrijeme ima sve vi{e) s namjerom da obogate gitarski
program i osobnu nototeku.

8 To ne zna~i da se manje radi na skladbi koja nije podudarna. Naprotiv, ona tra`i usredoto~eniji, postupniji i ozbiljniji pristup.



SKLADBE hrvatskih autora
za gitaru solo
u izdanju ku}e Cantus

(Ur.)

P
red izlazak ovog broja upravo je otisnut dvanaesti sve-
zak skladbi za gitaru solo u izdanju izdava~ke ku}e
Hrvatskog dru{tva skladatelja Cantus. To su Papando-

pulove Tri igre, jedna od najizvo|enijih skladbi hrvatskih au-
tora, za ~ije je novo izdanje dobivena suglasnost njema~kog
vlasnika prava. Prvo izdanje tiskao je izdava~ Gerig (Köln,
1977.) u redakciji Marijana Makara, koji je, uz privolu auto-
ra, izmijenio tekst, dok je izdava~ promijenio naslov u Drei
Jugoslawische Tänze. Ovo novo izdanje u velikoj se mjeri
vratilo Papandopulovom izvorniku.

Iza{li svesci antologijska su djela kojima su neki od najpo-
znatijih hrvatskih skladatelja iznimno obogatili repertoar gi-
tare. Ve}ina tih djela ~esto je na repertoaru hrvatskih gitarista,
a sva su, osim recentne Jelaskine Fantazije i snimljena, neka i
po tri puta: Tri trubadurske (Petrinjak, A. Vidovi}, Bulat),
Klobu~areva Sonata (A. Vidovi} dvaput, Römer), Amfore
(Liste{, Matanovac, Römer), Tri igre (Römer, A. Vidovi},
Duki}).

Skladbe su iza{le u dva kola, prvo u nakladi od 100 primjera-
ka, drugo u 150. Neke od skladbi iz prve serije rasprodane su i
ne mogu se vi{e nabaviti. Taj podatak, kao i opseg naklade,
upravo je nevjerojatan i u njemu se zrcale svi paradoksi
hrvatske kulturne politike. Valja se nadati da }e izdava~
uskoro ispraviti taj propust, jer mnoge od izdanih skladbi
izvedene su s mnogo uspjeha i u inozemstvu, a inozemni
kolege vrlo su zainteresirani za note.

U popisu koji slijedi u zagradi su godine izdanja.

1. kolo
Stjepan [ulek: Tri trubadurske (2008.)
An|elko Klobu~ar: Sonata (2008.)
Frano Para}: Muzika za gitaru (2008.)
Zoran Jurani}: Sonata (2008.)
Boris Papandopulo: Dodekafonska studija (2008.)
@eljko Brkanovi}: Suita Mediterana (2008.)

2. kolo
An|elko Klobu~ar: Mozaik (2013.)
Ivo Josipovi}: Amfore (2013.)
Nik{a Njiri}: Petrofonija (2013.)
Marko Ru`djak: Double (2013.)
Olja Jelaska: Fantazija (2015.)
Boris Papandopulo: Tri igre (2015.)

Urednik izdanja je Darko Petrinjak, koji je i notografirao sve
sveske osim Ru`djakovog Doublea u kojemu je reproduciran
autorov rukopis. Autorica likovne opreme je Ana Nikoli}
Ba}e.

Nastavak izdanja za gitaru solo trenuta~no nije u planu, no
namjera je izdati antologijska gitarska dua i trija.
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PRVI Zagreba~ki gitarski festival
Andrea Mareti}

O
d 15. do 18. sije~nja 2015. hrvatsku gitaristi~ku scenu
obogatio je prvi Zagreba~ki gitarski festival. U organiza-
ciju su se upustili Glazbena {kola Bonar na ~elu s Ru`i-

com Gelo Ciglene~ki i Borisom Ciglene~kim te umjetni~ka
voditeljica festivala Morana Pe{uti} koja nam je ispri~ala ka-
ko je do toga do{lo:

"Odavno sam `eljela u Zagrebu organizirati gitarski festi-
val. Me|utim, do njegove realizacije nisu doveli samo moja
ideja i entuzijazam. Glazbena {kola Bonar ve} nekoliko
godina odr`ava {kolska natjecanja iz gitare i klavira umje-
sto zavr{nih ispita. Tako smo do{li na ideju da organiziramo
natjecanje na koje bi se mogli prijaviti i u~enici drugih
{kola. S obzirom na moj davni san, predlo`ila sam da do-
damo i koncerte i majstorske radionice te smo malo-pomalo
do{li do sadr`aja festivala kakav je i ostvaren."

Nimalo lagan zadatak za organizatore, o~ekivalo se mnogo
budu}i da je na{a metropola poznata i u inozemstvu kao pravi
rasadnik gitarista od kojih su se mnogi danas afirmirali u svi-
jetu. Upravo nekoliko takvih Morana je okupila kod ku}e i
pokrenula festival.

Vrlo skromna promid`ba prije samog po~etka kao i broj ljudi
koji su se bavili organizacijom postigli su izvrstan rezultat: u

prostorima Studentskog centra gdje su se odr`avale radionice
i natjecanja te u Hrvatskom glazbenom zavodu gdje su bili
koncerti, u ~etiri festivalska dana okupilo se dvjestotinjak gi-
tarista iz jedanaest zemalja! U ~emu je tajna, pitali smo Mo-
ranu Pe{uti}:

"Mislim da je za tako velik odaziv zaslu`no to {to se festival
odr`ao u Zagrebu i to {to je gitaristi~ki svijet vrlo povezan
– svi se mi manje-vi{e poznajemo pa nije te{ko informirati
kolege. E-po{tom slali smo promotivni materijal, po{tom
smo slali letke i plakate {kolama, informirali smo putem
dru{tvenih mre`a (facebook, twitter). Kamo sam god puto-
vala, nosila sam letke, informacije su se {irile i usmenom
predajom (posebno sam zahvalna Zoranu1 koji je od sa-
mog po~etka podr`avao festival i {irio glas o njemu), a tek
netom prije samog festivala uspjeli smo dobiti radijsku
reklamu. Tijekom festivala ipak su nas podr`ali razni ra-
dijski i televizijski programi te svakodnevno izvje{tavali o
sadr`aju i doga|anjima na festivalu. No ipak mislim da je
najva`nije to {to smo ponudili kvalitetan sadr`aj – odli~ne
predava~e i koncerte."

Doista, kad jedan festival, prvi put na doma}em terenu, otva-
ra Zoran Duki}, mo`emo biti uvjereni da je ponu|en sadr`aj
vrhunski. Na programu njegova koncerta na{le su se kompo-
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1 Duki}u.

Koncert Petrita Çekua
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zicije S. L. Weissa, J. Malatsa, M. Giulianija, S. Iannarellija,
M. Poncea, A. Barriosa, D. Bogdanovi}a te rijetko izvo|ena
Fantasía-Sonata J. Manena. Sljede}eg dana prisustvovali
smo koncertu komorne glazbe: gitarski duo Morana Pe{uti} i
Tomislav Vasilj te duo violinista Martina Drau{nika i gitarista
Kre{imira Bedeka. Raznovrstan program ~inile su skladbe F.
Sora, J. S. Bacha, J. Turine, M. Mileti}a, N. Paganinija, I. Jo-
sipovi}a i P. de Sarasatea. Za tre}i dan i koncert Petrita Çekua
tra`ila se karta vi{e i otvarala vrata Male dvorane. Slu{ali smo
djela J. K. Mertza, F. \urovi}a, 5. suitu za violon~elo J. S.
Bacha u obradi Valtera De{palja te Romanti~nu sonatu M.
Poncea.

Natjecanje se odr`alo u {est solisti~kih i dvije komorne kate-
gorije u dvorani Teatra &TD, bilo je javno i pratio ga je ocje-
njiva~ki sud u kojem su, podijeljeni po kategorijama, bili
Darko Bageski, Vesna Faullend Heferer, Ivanka Prusac, To-
mislav Vasilj, Ante ^agalj, Vesna Hajdin, Xhevdet Sahatxhija i
Maroje Br~i}. Najvi{e je pozornosti, naravno, izazvala kate-
gorija bez dobne granice u kojoj je prva nagrada bila dvije ti-
su}e eura i koncert u ciklusu Hrvatske glazbene mlade`i
"Mladi za mlade". Osvojio ju je Lovro Pereti}, student zagre-
ba~ke Muzi~ke akademije iz razreda prof. Darka Petrinjaka.
Spomenimo i ostale pobjednike: 1. kategorija: Lena Galov
(prof. Tomislav Ku~ini}), 2. kategorija: Filip Mi{kovi} (prof.
Vicko Novak), 3. kategorija: Na|a Jankovi} (Crna Gora,
prof. Sr|an Bulatovi}), 4. kategorija: Mislav Pe~nik (prof.
Xhevdet Sahatxhija), 5. kategorija: Benjamin Barbari~ (Slo-
venija, prof. Mladen Buci}), 7. kategorija (gitarski duo):
Nikola Delerue i Borna Grgec (prof. Ante ^agalj), 8. kate-
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Pobjednica III. kategorije: Na|a Jankovi}, Crna Gora

Natjecanje komorne glazbe obilje`ili su mladi gitaristi GU Elly Ba{i} koji su
pr{tali mladena~kom energijom i rado{}u u zajedni~kom muziciranju

Orkestar gitara na zavr{nom koncertu
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gorija (komorni sastavi): Karlo Ko~nar, Lucija Rako, Marko
^u~ek i Marko Palanovi} (prof. Ante ^agalj). Iskreno ~e-
stitamo pobjednicima i njihovim mentorima, kao i svima koji
su sudjelovali na natjecanju. Sve su nagrade bile nov~ane.
Glavni financijski teret podnijela je Glazbena {kola Bonar,
nagradu za 4. kategoriju doniralo je veleposlanstvo Repu-
blike Kosovo, a darove su osigurali sponzori Skala d.o.o., A
classic, Melodija i QBK Records. Gitarski festivali iz Tirane,
Skopja, Omi{a i Samobora te Hrvatska glazbena mlade`
poklonili su kotizacije za svoje festivale.

Majstorske radionice odr`avale su se istovremeno u nekoliko
prostorija Studentskog centra. Vodili su ih Zoran Duki},
Petrit Çeku, Maroje Br~i}, Xhevdet Sahatxhija, Ante ^agalj i
Darko Bageski. Festival je ponudio i jazz radionicu na ~elu s
Antom Gelom i Bo{kom Jovi}em.

Poseban ~ar festivalu dao je i orkestar gitara pod vodstvom
Ante ^aglja koji je okupio mlade sudionike i natjecatelje u
dobi od {est do devetnaest godina. Bilo je to mjesto susreta,
dru`enja, zabave i sviranja koje }e svakom sudioniku ostati u
najljep{em sje}anju. Svoj rad predstavili su na zavr{nom
koncertu festivala.

Sve~anost zatvaranja festivala odr`ala se u kinodvorani SC-a
nastupom Petrita Çekua i Ante Gela te zavr{nim koncertom
pobjednika natjecanja i dodjelom nagrada.

Kad se prespavala no} i kad su se sredili dojmovi, pohvala
festivalu bilo je mnogo, po~etni~kih dje~jih bolesti bilo je
zanemarivo malo, ideja i entuzijazma za budu}nost ne nedo-
staje, pa mo`emo samo ~estitati i zahvaliti Glazbenoj {koli
Bonar koju vode Ru`ica Gelo Ciglene~ki i Boris Ciglene~ki
te prije svega idejnoj za~etnici Morani Pe{uti}. @elimo im jo{
mnogo takvih festivala!

Sljede}i Zagreba~ki gitarski festival odr`at }e se od 11. do 14.
velja~e 2016. O~ekuju nas vrhunski koncerti: Zagreba~ki
gitarski trio, L�ukasz Kuropaczewski, duo Zoran Duki} i
Maroje Br~i}, Zagreba~ki gitaristi~ki kvartet te Petrit Çeku i
guda~ki kvartet Sebastian. Pro{logodi{njim predava~ima maj-
storskih radionica pridru`it }e se Paolo Pegoraro, Laura Young,
L�ukasz Kuropaczewski, Goran Liste{ i Tomislav Vuk{i}. Po-
nudu jazza i world music obogatit }e Vlatko Stefanovski i
Miroslav Tadi}, a odr`at }e se i stru~na predavanja na teme:
Glazba vihuele i lutnje (Ema Stein i Igor Paro), Aran`iranje i

improvizacija na balkanske teme za solo gitaru i duo (Miroslav
Tadi}) te Mali vodi~ za pre`ivljavanje treme – od anksioznosti

do nastupa (Josipa Gelo).

Vidimo se!
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Organizacijskom timu volonterski su se priklju~ili gotovo svi studenti gitare
Muzi~ke akademije

Ante ^agalj, Morana Pe{uti} i Maroje Br~i}

Pozdrav do sljede}eg ZGF
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TRE]E hrvatsko natjecanje
mladih glazbenih umjetnika
Papandopulo

(Ur.)

N
a novom hrvatskom glazbenom natjecanju koje je
namijenjeno mladim glazbenim umjetnicima, zami-
{ljenom, prema rije~ima organizatora,1 "kao plat-

forma za okupljanje i pripremu mladih umjetnika za velika
me|unarodna natjecanja", prvi se put pro{le godine, od 29.
rujna do 3. listopada, u zagreba~koj Koncertnoj dvorani Va-
troslava Lisinskog odr`ala i disciplina gitare.

Natjecanje se odr`alo, poput velikih me|unarodnih natje-
canja, u tri etape. U finalu se uz klavir svirao koncert, a samo
je pobjednik dobio priliku nastupiti uz orkestar.

Ono {to gitaru izdvaja od ostalih disciplina na pro{logo-
di{njem natjecanju (natjecali su se i violon~elisti, kontra-
basisti te udaraljka{i) svakako je sastav ocjenjiva~kog suda.
Smatraju}i da nema smisla ocjenjivati svoje sada{nje ili biv{e
studente, hrvatski su sveu~ili{ni profesori gitare ljubazno
otklonili poziv za sudjelovanjem u radu `irija. Time se izbjeg-
la i mogu}a pristranost u ocjenjivanju. Organizatori su takvo
stajali{te prihvatili te je natjecatelje ocjenjivao me|unarodni
ocjenjiva~ki sud sastavljen od umjetnika velike reputacije, od
kojih je samo predsjednik bio Hrvat koji djeluje u inozemstvu,
Zoran Duki}. Ostali su ~lanovi bili Finac Jukka Savijoki,
Francuz Judicaël Perroy, Brazilac Fabio Zanon i Talijan Loren-
zo Micheli.

No, ni takav respektabilni sastav `irija nije privukao mlade
hrvatske gitariste koji su u inozemstvu ve} po~eli graditi
karijere, vjerojatno stoga {to je iznos prve nagrade smanjen
na dvanaest tisu}a kuna. U svakom slu~aju, mladi hrvatski
gitaristi Hrvoje Hleb, Domagoj Paukovi}, Ivor Horvati},
Divna [imatovi} i Lovro Pereti} imali su priliku dobiti vrlo
korisne povratne informacije od svjetski poznatih umjetnika.
Podsjetimo se i rezultata: Divna [imatovi} i Ivor Horvati}
podijelili su drugu nagradu, a Lovro Pereti} dobitnik je prve
nagrade. On je pro{le sezone pobijedio i na natjecanju u
okviru prvoga Zagreba~kog gitarskog festivala, pa je tako
zaslu`io uvodnu fotografiju u ovom broju Gitare. ^estitamo
svim sudionicima, a osobito onima koji su osvojili nagrade!
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1 Natjecanje su organizirali Institut hrvatske glazbe i Hrvatska radiotelevizija.

Lovro Pereti}, dobitnik prve nagrade

sn
im

io
:

D
ar

io
N

ja
vr

o



34

GITARA 17, 2015.

Dodjela drugih nagrada: Lorenzo Micheli, Zoran Duki}, Divna [imatovi}, Sanda Vojkovi}, Ivor Horvati}

Ocjenjiva~ki sud: Fabio Zanon, Judicaël Perroy, Jukka Savijoki, Lorenzo Micheli, Zoran Duki}
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MIROSLAV Mileti}
u ~ast devedesetog ro|endana

István Römer

N
e mogu danas, moram za dva tjedna isporu~iti u
Njema~ku jednu komornu skladbu u kojoj sudje-
luje i harfa. Zaboravio sam kako se pi{e za harfu

pa to moram malo prou~iti…"

Ove rije~i kojima je Miroslav Mileti} proljetos odgodio po-
sjet Darka Petrinjaka koji je htio s njime a`urirati opse`an
popis njegovih skladbi za gitaru odli~no nam svjedo~e o
`ivom i zainteresiranom duhu devedesetogodi{njeg sklada-
telja koji unato~ poznoj dobi i dalje aktivno sudjeluje u
hrvatskom glazbenom `ivotu.

Te{ko je ukratko opisati glazbenika koji je na vi{e razli~itih,
no kod njega tijesno povezanih, podru~ja u~inio iznimno
mnogo.1

Ve} u glazbenom {kolovanju pokazala se {irina njegovih
interesa: studirao je violinu na Muzi~koj akademiji u Zagrebu
kod Stjepana [uleka i Ivana Pinkave, violu u Pragu kod
Ladislava Czernyja, privatno je u~io kompoziciju u Zagrebu,
Darmstadtu i Pragu, poha|ao je te~ajeve dirigiranja kod Lo-
vre pl. Mata~i}a u Salzburgu i Willema van Otterlooa u Hil-
versumu. Takav {iroki uvid u glazbu obilje`io je cijeli njegov
profesionalni put.

Bio je reproduktivni glazbenik – violist, koji je od 1959. do
2003. s guda~kim kvartetom Pro arte (u kojem se u tom
razdoblju izmijenilo {esnaest violinista i tri ~elista, a Mileti}
je bio jedini violist) ostvario preko dvije tisu}e koncerata
diljem Europe, Amerike i Afrike, a da diskografska ostva-

renja i snimanja za radio i televiziju i ne spominjemo. Taj je
kvartet poseban po tome {to je pored standardnoga kvartetskog
repertoara zdu{no izvodio i suvremenu glazbu, a osobito je
promicao hrvatske skladbe i, tada, skladbe s ostalih podru~ja
biv{e dr`ave. Djeluju}i u kvartetu, Mileti} je pokazao i iznim-
ne organizacijske sposobnosti:

"Nitko nam nije pomagao. Sve sam sâm napravio. U
Americi su mislili da imam svoj ured u Zagrebu i kores-
pondenta koji pi{e perfektna poslovna pisma. A pisma je
pisala moja sestra. Ipak, i{lo je."2

Djelovao je i kao glazbeni pedagog, koji je od 1959. do
umirovljenja 1982. predavao violu i komornu glazbu na
Glazbenoj {koli Pavla Markovca u Zagrebu.

"Radio sam kao pedagog {to je za vas kao skladatelja lo{e,
ali je za u~enike dobro. Vi ne mo`ete posti}i ono {to biste
`eljeli, ali postignete to da vas biv{i u~enici cijene ba{
zbog toga {to niste inzistirali na detaljima, ve} ste davali
samo orijentaciju i glavne upute."3

No Mileti} }e ponajprije ostati trajno uvr{ten u riznicu hrvatske
kulture kao iznimno plodan skladatelj. Od svoje prve zabilje-
`ene skladbe, duha~koga kvinteta iz 1947., njegov opus broji
do danas vi{e od dvije stotine i dvadeset skladbi za solisti~ke
instrumente, razne komorne sastave, orkestre, opere. Rade}i na
glazbenoj {koli, na poticaj kolega skladao je i mnogobrojna
djela za u~enike, od dje~jih zborova, orkestara svih vrsta do
skladbi za solo instrumente, i gitaru, naravno. U~io je sklada-
teljsko umije}e u Zagrebu, a potom se usavr{avao u Darm-
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1 Biografija Miroslava Mileti}a mo`e se na}i na mre`noj stranici Hrvatskoga dru{tva skladatelja, a iscrpnija biografija i razgovor Emila ^i}a s njime
objavljen u Hrvatskom slovu 2000. nalaze se na adresi http://emilcic.exactpages.com/miroslavmiletic.html. Vrlo je zanimljiv i ~lanak o Mileti}u koji je
Erika Krpan pod naslovom ]askanje s autorom objavila u programskoj knji`ici njegova obljetni~kog koncerta u izdanju Cantusa, Zagreb 2015.

2 Krpan, E.: op. cit.
3 Na{a su djela produ`etak na{eg `ivota, razgovor s Emilom ^i}em, Hrvatsko slovo br. 259, Zagreb 2000. Ne znam kako je taj pristup funkcionirao u

nastavi glavnog predmeta, no vrlo je dobro funkcionirao u nastavi komorne glazbe. Kao u~enik Glazbene škole Pavla Markovca poha|ao sam nastavu
komorne glazbe upravo kod profesora Mileti}a, uvje`bavali smo Haydnov Kvintet u D-duru, i ti su mi susreti ostali u vrlo lijepoj uspomeni.



stadtu gdje se susreo s najsuvremenijim stremljenjima u europ-
skoj glazbi u kojima se i sam uspje{no oku{ao, pa je svoju
skladbu za violu i elektroniku izvodio zajedno s glasovitim
Karlheinzom Stockhausenom. Odmah je opremio i svoj pri-
vatni studio za elektroni~ku glazbu. Nakon toga, uz violu, u
Pragu se usavr{avao i u kompoziciji, o ~emu sam govori:

"U Pragu sam upoznao i Aloisa Hábu. Mnogo mi je zna~i-
la njegova kritika Druge be~ke {kole. Za Berga i Weberna
rekao je da je to sve tehnika passacaglie, {to odgovara
istini. A ja sam se okrenuo folkloru, i to ne samo hrvatskom
folkloru, ve} folkloru ~itavog svijeta. Zanimao me i indijski
i afri~ki folklor: svi su me folklori zanimali. A hrvatski me
folklor najvi{e zanimao zato {to je `iv, najljep{i i najbo-
gatiji."4

Ne ~udi stoga {to su njegove Folklorne kasacije iz 1967. za
guda~ki kvartet ili orkestar ~esto izvo|ene. Upravo je to djelo
potaknulo mladog Darka Petrinjaka, koji ga je i sam izvodio
kao kontrabasist u orkestru Glazbene {kole Vatroslava Lisin-
skog pod ravnanjem tada{njeg direktora {kole Vladimira
Kranj~evi}a, da zamoli Mileti}a za skladbu za gitaru. I tako je
1974. nastala Me|imurska suita, skladba koja je zakotrljala
lavinu vrhunske hrvatske glazbe za gitaru nastale na Petrinja-
kov poticaj. Folklorne su kasacije utjecale, dakle, na nastanak
Me|imurske suite, a Me|imurska suita u izvedbi Miroslava
Lon~ara na jednom koncertu u SAD potaknula je ameri~kog

saksofonista Lawrencea Gwozdza da od Mileti}a naru~i kon-
cert za saksofon!

Miroslav Mileti} iznimno se dobro brinuo i za izdavanje vla-
stitih skladbi. Njegova su djela tiskana kod uglednih izdava~a
kao {to su Schott, Bèrben ili Bärenreiter, a sam je s austrij-
skim violistom Franzom Zeyringerom pokrenuo izdava~ku
ku}u posve}enu glazbi za violu. Djela mu trenuta~no izdaje
talijanska ku}a Pizzicato.

^itatelji Gitare, uglavnom u~itelji u glazbenim {kolama, vrlo
dobro znaju koliko je njihov posao naporan i kako je te{ko
nakon nastave u {koli vje`bati, odr`avati formu i nastupati.
Toga je bio svjestan i Mileti}:

"Pedagogija izgleda kao ne{to {to vremenski ne uzima
mnogo, ali ona jako umara, jako oduzima od energije i
pa`nje, i to ako samo donekle taj posao radite po{teno."5

Uzev{i u obzir to da je cijeli radni vijek proveo kao profesor
na glazbenoj {koli, a da je pored toga odr`ao preko dvije
tisu}e koncerata diljem svijeta i skladao preko dvjesto dvade-
set skladbi, od kojih se mnoge ve} sada prepoznaju kao anto-
logijske, ne mo`emo nego duboko se pokloniti maestru Mile-
ti}u i po`eljeti mu da {to du`e u dobrom zdravlju u`iva u
pa`nji kojom ga do~ekuje njegova publika i u radosti kojom
glazbenici izvode njegove skladbe.
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4 Ibid.
5 Ibid.



O ME\IMURSKOJ suiti
Miroslava Mileti}a1

Sr|an Bulat

U
vrlo zanimljivom razgovoru s muzikologinjom i glaz-
benom kriti~arkom Zdenkom Weber Mileti} je o Suiti,
ali i o procesu pisanja skladbi za razli~ite koncertne

umjetnike rekao sljede}e:

"Volim znati za koga skladam. U takvom su mi na~inu rada
izvo|a~i 'pri ruci' i od njih mnogo u~im o mogu}nostima
njihovih instrumenata, kao i o mogu}nostima izvo|enja.
Dobar primjer za to je moja suradnja s gitaristom Darkom
Petrinjakom iz koje je nastala, primjerice, moja Me|imur-
ska suita. Od Petrinjaka sam u~io o gitari, a on je to djelo
u proteklih tridesetak godina izveo vi{e od sto puta, pa je to
ujedno i moje najizvo|enije djelo.2 Naime, kada glazbe-
nicima posve}ujem svoja djela, razvija se i odre|eni emo-
cionalni odnos prema mojoj glazbi, i ve}a je sigurnost da
}e ta djela biti ~e{}e izvo|ena, i to ne samo u Hrvatskoj.
Mogu, dakle, re}i da su moji najbolji sponzori upravo
izvo|a~i mojih djela."3

U ovome se citatu jasno vidi pragmati~nost Mileti}evog
pristupa skladanju, no, za takav pristup ne bih nikada rekao
da je neumjetni~ki. Upravo suprotno – Mileti} je ovom izja-
vom dao izvrstan osvrt na to {to zna~i biti skladatelj, odnosno
izvo|a~ u dana{njem svijetu klasi~ne glazbe. Kvalitetna su-
radnja izme|u skladatelja i koncertnih umjetnika zna~ajnija
je danas nego bilo u kojem drugom razdoblju u povijesti
glazbe, a Mileti} je, o~ito, jako dobro poznavao tu ~injenicu (i
sâm je djelovao kao koncertni umjetnik). Nemogu}e je, sto-
ga, pru`iti osvrt na njegovo djelo bez znanja o tome za koga je
napisano, kakvim je koncertnim pozornicama namijenjeno te
kakav je op}enito kontekst nastanka samog djela.

^etverostava~na suita, napisana za tada dvadesetogodi{njeg
Petrinjaka, sjajno predstavlja Mileti}ev skladateljski stil –
obilje`avaju ga genijalna melodika, istan~an osje}aj za fol-
klor i njegovu odgovaraju}u harmonijsku strukturu te duboka
povezanost s instrumentom za koji pi{e – spoj navedenih
elemenata i neupitnog prirodnog glazbenog talenta daju nam
bolje poja{njenje ~injenice da je rije~ o jednom od na{ih
najizvo|enijih i najpopularnijih skladatelja.

Me|imurskim se folklorom Mileti} prije svega koristi kao
inspiracijom. On ga, veoma sli~no Bartóku, ne citira, ve} u
njemu pronalazi glazbenu gra|u pomo}u koje gradi vlastite
folklorne konstrukcije. Kroz ~etiri sjajne pjesme trodijelnog
oblika (sve, osim tre}e, zavr{avaju kratkom codom), sklada-
telj nas vodi kroz vlastitu viziju Me|imurja – kraja bogatog
glazbenog nasljedstva, kojem se Mileti} duboko klanja i
osobno pru`a fantasti~an glazbeni doprinos.

Izrazom "fantasti~an" ne koristim se ni olako, ni slu~ajno.
Iako se, u pogledu formalne konstrukcije, ne radi o fantaziji,
ova Suita zaista sadr`ava elemente odre|ene glazbene fanta-
zije. Skladatelj nas, ve} od po~etnih elegi~nih taktova uvod-
nog stavka i kontrastne `ivahnosti sljede}eg stavka, uvodi u
jedan sasvim poseban svijet. Kao interpretu, na meni le`i
posebna odgovornost – publici trebam {to vjernije predo~iti
taj fantasti~ni svijet, za {to je potrebna iznimna usredoto-
~enost i glazbena zrelost.

Zbog ~ega je bilo potrebno naglasiti potrebu za zrelo{}u
koncertnog umjetnika? Mileti}eva Suita sasvim se pogre{no
svrstava u kategoriju lijepih kompozicija, namijenjenih prije
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1 Ovaj je ~lanak poglavlje iz specijalisti~kog rada Analiza odabranih skladbi hrvatskih skladatelja za gitaru u razdoblju nakon 1970. godine, obranjenog
na Muzi~koj akademiji Sveu~ili{ta u Zagrebu u rujnu 2015. (mentor: red. prof. art. Darko Petrinjak, komentor: akademik Nik{a Gligo). (Nap. ur.)

2 Suprotno toj tvrdnji, Erika Krpan u ~lanku ]askanje s autorom, Cantus, Zagreb 2015., navodi da je Mileti}ev Ples za violinu solo, prema ZAMP-ovoj
evidenciji, najizvo|enije djelo hrvatskih skladatelja uop}e. (Nap. ur.)

3 Weber, Z.: Miroslav Mileti}, skladatelj i violist. Vjeran tradiciji, `edan novoga, Hrvatsko slovo, 31. kolovoza 2007. Citirano prema: Idem: U zagrljaju
glazbe 1972. – 2012., Vara`din 2012, str. 284.



svega srednjo{kolskom obrazovanju. Ona je uistinu zavara-
vaju}e jednostavna, ali, kao i bilo koje drugo veliko umjetni-
~ko djelo, ona nas ipak sna`no privla~i i uvijek iznova uzbu-
|uje novim glazbenim otkri}ima. Najbolji je primjer toga
tre}i stavak (Moderato), po mom vrlo skromnom mi{ljenju,
jedan od najljep{ih primjera gitarske literature, ali ovaj stavak
nije "samo lijep" – njega nadasve krasi i bogat unutarnji `ivot
jer skladatelj, kroz vrlo jednostavan tonalitet a-mola i podjed-
nako jednostavne harmonijske formule, u prvi plan postavlja
svu ljepotu folklora, a narodna je mudrost (samim time i
glazba), u pravilu uvijek iznimno duboka i `ivotna.

Sam je zavr{etak Suite veoma motori~an (naglasio bih potre-
bu za vrlo preciznim izvo|enjem razli~itih ritamskih figura,
prije svega sinkopiranih ritmova) i uzbudljiv Vivo, nadahnut
popijevkom Raca plava po Dravi, ~ime Mileti} vrlo efektno
ostvaruje povezanost folklorne cjeline.

Zaista je veoma te{ko objasniti kontrast izme|u skladateljske
jednostavnosti i emocionalne kompleksnosti ovoga djela –
jedino {to mogu jest upozoriti na nj, u nadi da }e se interpret
(izme|u ostalih i moja malenkost) odva`iti na poniranje u
dubine ovog naizgled veoma jednostavnog glazbenog djela.
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POPIS skladbi za gitaru
Miroslava Mileti}a

Darko Petrinjak

Izvorne skladbe za gitaru:

Pastoralni trio za flautu, klarinet i gitaru (1969.)
Napisano za Raúla Sancheza.
Praizvedba: Raúl Sanchez (gitara) i nepoznati flautist i klari-

netist, Genève, 1970.
Za Hrvatski radio snimili Trio Matisse (Linda Sanuolo, Adriano

Amore i Roberta Patuaro) 1970. te Theo Tabaka, Giovanni
Cavallin i Mario Nardelli 1973.

Notno izdanje: Dru{tvo hrvatskih skladatelja, 1972.

Me|imurska suita (1974.)
Napisano i posve}eno Darku Petrinjaku.
Praizvedba: Darko Petrinjak, Teatar &td., Zagreb, 9. V. 1974.
LP "Suvremeni hrvatski skladatelji – Miroslav Mileti}", Darko

Petrinjak, Jugoton, 1975. (ponovo izdano na CD-u "Miro-
slav Mileti} – Skladbe", Croatia Records, 2009.)

CD "The Music of Miroslav Mileti}", Sa{a Dejanovi},
BeSTMUSIC, 2001.

Notno izdanje: Schott, 1975. (pod nazivom Kroatische Suite)

Dvije dodekafonske etide (za djecu) (1976.)
Naru~io Edo \uga.
Tiskano u Izboru skladbi za gitaru za IV., V. i VI. razred Ede

\uge, [kolska knjiga, 1978.

Serenada Zadru za bariton, violu, violon~elo, kontrabas, gi-
taru i ~embalo

Praizvedba: Neven Belamari} (bariton), Miroslav Mileti} (vio-
la), @eljko [vagli} (violon~elo), Darko Petrinjak (gitara i
kontrabas) i Mira Flies-[imatovi} (~embalo), Glazbene
ve~eri u sv. Donatu, Zadar, 4. VIII. 1976.

Koncert za gitaru i orkestar (1977.)
Napisano i posve}eno Darku Petrinjaku.
Praizvedba: Darko Petrinjak i Zagreba~aka filharmonija (dir.

Milan Horvat), Dani hrvatske glazbe, Velika dvorana Va-
troslava Lisinskog, 5. XII. 1980.

CD "Muzika za gitaru", Darko Petrinjak i Simfonijski orkestar
HRT (dir. Pavle De{palj), HDS-MBZ-HRT, 1997.

Napisana je i komorna verzija (Concerto da camera za gitaru i
sedam instrumenata, 1977.) koja jo{ nije izvedena.

Comodo za tri gitare (za djecu) (1978.)

Naru~io Edo \uga.

Tiskano u [koli za gitaru za IV., V. i VI. razred Ede \uge,
[kolska knjiga, 1978.

Sonatina za mandolinu/violinu i gitaru (1981.)

Napisano za Pierra Raffaellija

Praizvedba: Pierro Raffaelli (mandolina) i Michelangelo Seve-
ri (gitara), Ravenna, 22. VII. 1981.

Za Hrvatski radio snimile Laura Vadjon (violina) i Romana
Matanovac (gitara).

CD "LauROs", Laura Vadjon i Romana Matanovac, Tutico
Classic, 2002; "Live in Trieste" Ugo Orlandi (mandolina) i
Ennio Guerrato (gitara), Cantus, 2002.

CD "Serenade", Tvrtko Bara~ (violina) i Tvrtko Sari} (gitara),
Aquarius, 2015.

Notno izdanje: Bèrben, 1983. (verzija za violinu i gitaru);
Umjetni~ka akademija u Splitu, 2002. (verzija za mando-
linu i gitaru).

Tri varo{ke iz Dalmacije (Kako mo`e du{a tvoja, Na prozore
tvoje gledam i Ti ve} spava{, Milko moja) za srednji glas i
gitaru (1981.)

Hasanaginica komorna verzija opere za soliste, violinu, vio-
lon~elo, gitaru i el. orgulje (1982.)

Praizvedba komorne verzije: Dani hrvatske glazbe, Dramsko
kazali{te Gavella, 18. IV. 1982. Dionicu gitare svirao
Goran Liste{.

(Izvorna verzija opere je iz 1964.; notno izdanje: Udru`enje
kompozitora Hrvatske, 1970.)
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Consort trio za gitarski trio (1984.)
Napisano za Zagreba~ki gitarski trio.
Posve}eno sastavu Trio Chitarristico di Varese.
Praizvedba: Zagreba~ki gitarski trio, Osijek, 4. III. 1985.
Za Hrvatski radio snimio Zagreba~ki gitarski trio, 1988.
CD "Echi del '900" Trio Chitarristico Varesino, Pongo Classi-

ca, 1994.
CD "High Spirits", Zagreba~ki gitarski trio, Cantus, 2007.
Notno izdanje: Bèrben, 1994.

Dvije pjesme (Gimnasti~ar u pid`ami i Popravci svijeta) za
srednji glas i gitaru (1984.)

na tekstove Branimira Bo{njaka

Suite du bourdon za ~etiri gitare (1994.)
Napisano za Zagreba~ki gitaristi~ki kvartet.
Posve}eno Angelu Gilardinu.
Praizvedba: Zagreba~ki gitaristi~ki kvartet, Hrvatski glazbeni

zavod, 19. V. 1995.

Centone za flautu i gitaru (1998.)
Napisano za Ennija Guerrata.
Praizvedba: Giorgio Blasco (flauta) i Ennio Guerrato (gitara),

Osorske glazbene ve~eri, 24. VIII. 1999.
Za Hrvatski radio snimili Giorgio Blasco i Ennio Guerrato,

2000.
CD "Live in Trieste", Giorgio Blasco i Ennio Guerrato, Cantus

2002.
Tiskano izdanje: Pizzicato Verlag Helvetia, 2000.

Istarski rondo za dvije gitare (1999.)
Praizvedba: Pore~, 1999.

Dorska sonata za violinu i gitaru (2002.)
Napisano za Tonka Nini}a.
Praizvedba: Tonko Nini} i Viktor Vidovi}, Osorske glazbene

ve~eri, 24. VII. 2002.

Kanon trio za flautu, violinu i gitaru (2003.)
Napisano za Ennija Guerrata i Trieste Musica Trio.

Praizvedba: Trieste Musica Trio (Giorgio Blasco, flauta; Marico
Masuda, violina; Ennio Guerrato, gitara), Osorske glazbene
ve~eri, 22. VIII. 2003.

Notno izdanje: Hrvatsko dru{tvo skladatelja, 2003.

Mileti}eve obrade za gitaru:

Monolog za violinu i gitaru (po~etak 1960-ih)
Fragment Mileti}eve orkestralne glazbe za dje~ji film Piko

(1959.) koja je dobila nagradu Zlatni lav na festivalu u
Veneciji 1960.

Madrigali Tommasa Cechinija za violu i gitaru (1976.)
Praizvedba: Miroslav Mileti} (viola) i Darko Petrinjak (gitara),

Glazbene ve~eri u sv. Donatu, Zadar, 4. VIII. 1976.

Beatles Fantasy (Norwegian Wood, For No One, Yesterday, A

Hard Day’s Night) za tri gitare (1997.)
Napisano za Trio Chitarristico di Varese.
Praizvedba: Melita Ivkovi}, Darko Pelu`an i Darko Petrinjak,

Dom likovnih umjetnika (Me{trovi}ev paviljon) u Zagre-
bu, 28. V. 1997.

Vinska pjesma za ~etiri gitare
Iz Mileti}eve opere Karolina Suhodolska (dosad neizvedene u

cijelosti), 1996.

Tre pezzi za flautu i gitaru (2000.)
Instrumentalna prilagodba Mladenovih pjesama za glas i flau-

tu (1985.)
Napisano za Giorgia Blasca i Ennija Guerratu.
Praizvedba: Giorgio Blasco (flauta) i Ennio Guerrato (gitara),

Osorske glazbene ve~eri, 14. VII. 2000.
Za Hrvatski radio snimili Giorgio Blasco i Ennio Guerrato,

2000.
CD "Live in Trieste", Giorgio Blasco i Ennio Guerrato, Cantus

2002.
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